
N ie wszyscy radni zgodzili się z za-
pisami uchwały. 

– Jest chaos, ale ingerencja jest 
nadmierna i zbyt restrykcyjna. Stopień 
skomplikowania jest duży – mówiła 
radna Magdalena Woźniak. 

Przyznała też, że razi ją zapis o ta-
nich materiałach, np. plandekach, po-
nieważ młodzi przedsiębiorcy mogą nie 
mieć pieniędzy na droższe materiały.

– Nie próbujmy przekonywać lu-
dzi, że ta uchwała jest wbrew komuś. 
Jesteśmy jedną z wielu gmin, które po-
dejmują próbę uporządkowania tego 
terenu – odpowiadał wiceburmistrz 
Robert Widz. 

BEZPŁATNY TYGODNIK POWIATU PIASECZYŃSKIEGO

234 (7) 
2019

ISSN 2300–5688

\\\    Góra Kalwaria 
– Złączyć się  
z Narodem s. 7

\\\    Historia 
– Niemcy s. 9

\\\    Konstancin-Jeziorna 
– Nowe miejsce,  
stare problemy s. 4

\\\    Lesznowola 
– Szykuje się kolejna 
podwyżka s. 5

\\\    Piaseczno  
– Anhellego chce  
asfaltu s. 2

P I A S E C Z N O \\\ G Ó R A K A L W A R I A \\\ K O N S T A N C I N - J E Z I O R N A \\\ L E S Z N O W O L A \\\ P R A Ż M Ó W \\\ T A R C Z Y N

20 MARCA 2019

DODATEK BUDOWNICTWO

Będzie ładnie 

Nie dość, że takie usytuowanie tablic reklamowych rozprasza kierowcę,  
to jeszcze przekaz nie trafia do odbiorcy

\\\ PIASECZNO

Radni zagłosowali za wprowadzeniem uchwały krajobrazowej. 
Oznacza to, że ograniczone zostaną wymiary i ilość reklam, oraz 
nie będzie dowolności w wyborze materiałów.

Uchwała zakazuje 
szyldów czy reklam  
w formie banerów 

 czy siatki.  
Zakazuje również 
mrugających diod

R E K L A M A

Ustąp karetce
Karetka wjechała w stojącą ciężarówkę

\\\ GÓRA KALWARIA

W piątek jadąca na sygnale karetka uderzyła w stojącą ciężarówkę. 
Policja nie potwierdza winy kierowców stojących w korku, 
niemniej z relacji świadków wynika, że nie wszyscy zachowali się 
tak, jak powinni.

czytaj str. 16
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Gmina w najbliższym czasie 
powinna podpisać umowę 
z firmą, która dokończy 
przebudowę zabytkowej willi 
„kamilin”.    

Z godnie z planem, remont budyn-
ku przy ul. Piłsudskiego 42 miał 

się zakończyć w połowie października 

ubiegłego roku. Już w wakacje widać 
było, że raczej nie ma na to szans. Wy-
konawca poprosił gminę o przedłużenie 
terminu zakończenia prac do końca ro-
ku. Burmistrz do wniosku się przychy-
lił, bo miał nadzieję, że prace zostaną 
dokończone. Niestety tak się nie stało, 
wobec tego umowa z firmą została roz-
wiązana z winy wykonawcy. Na placu 
budowy przeprowadzono inwentary-
zację i poproszono biuro projektowe o 

wycenę prac, które pozostały do wyko-
nania. Pod koniec lutego gmina ogłosiła 
przetarg na dokończenie przebudowy 
zabytkowej willi kamilin. Plac budowy 
obejrzało aż ośmiu wykonawców, ale 
swoje oferty do 12 marca złożyły tylko 
dwie firmy. 

– teraz sprawdzimy je pod kątem 
formalno-prawnym i jeśli nie będzie 
żadnych obiekcji, podpiszemy umowę 
– informuje burmistrz kazimierz Jań-
czuk. – Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z 
planem, inwestycja powinna się zakoń-
czyć w tym roku.

Oferty opiewają na 3,75 oraz 3,79 
mln złotych. W budżecie na 2019 rok 
zabezpieczono na to zadanie 3 mln zł.

Willa z lat dwudziestych ma stać się 
jedną z wizytówek konstancina-Jezior-
ny. W odrestaurowanym budynku mieś-
cić się będą pałac ślubów, punkt infor-
macji turystycznej i sala wystawienni-
cza. W ramach wartej 4,5 mln inwestycji 
ma również zostać zagospodarowany 
teren wokół budynku. Projekt zakłada 
bowiem, że ogród stanie się jednym z 
wejść do Parku Zdrojowego.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Pałac ślubów do końca roku

Zabytkowy budynek czeka na nowego wykonawcę

\\\ PIASECZNO

Mieszkańcy ulicy anhellego  
w Piasecznie przyszli 
na ostatnią sesję, żeby 
zaprotestować w sprawie 
jakości nawierzchni swojej 
ulicy.     

a nhellego to ulica utworzona w 
wyniku przedwojennej parcelacji 

Gołkowa. Jej stan jest katastrofalny na 
całej długości, jednak wjazd w tę ulicę 
z ulicy Głównej zapiera czasem dech w 
piersi. Zwłaszcza mieszkańcom. Jest tu 
co prawda wąski chodnik, jednak tylko 
na małym fragmencie drogi.

– Mamy kałuże o głębokości nawet 
7 centymetrów, pojawiają się też kałuże 
o szerokości całej ulicy – powiedziała 
agnieszka Wojewoda, jedna z mieszka-
nek ulicy anhellego. 

Zwróciła także uwagę, że niektórzy 
mieszkańcy płacą podatki od prawie 
70 lat.

Mieszkańcy zaczęli starać się o 
utwardzenie tej drogi 11 lat temu.

– Jeżdżenie od 20 lat co roku wy-
równiarką, a potem przywożenie szutru 
ciężarówką to jest marnowanie publicz-
nych pieniędzy – mówił jeden z miesz-
kańców Jacek Nawrocki. 

Poza pilną potrzebą odwodnienia i 
wyasfaltowania ulicy, mieszkańcy ma-
ją jeszcze problem z parkującymi na 
wjeździe samochodami klientów skle-
pu spożywczego, który znajduje się na 
rogu.  Jakiś czas temu urząd ustawił tam 
znaki zakazujące parkowania, to jednak 
pomogło tylko w niewielkim stopniu. 

Dlatego mieszkańcy zawnioskowali o 
barierki, aby uniemożliwić kierowcom 
łamanie zakazu. 

– absolutnie zgadzam się z miesz-
kańcami, działania są już podjęte. W ze-
szłym tygodniu złożyłem wniosek aby 
środki na odwodnienie anhellego się 
znalazły – odpowiedział mieszkańcom 
wiceprzewodniczący Rady Miejskiej 
Michał Rosa.

Rosa złożył także wniosek o zamon-
towanie barierek.

Mieszkańcy czują, że ich ulica zo-
stała opuszczona przez gminę. trzeba 
jednak przyznać, że władze Piaseczna 
wyasfaltowały w ciągu kilku ostatnich 
lat wiele ulic w Gołkowie. Przekazano 
także powiatowi 4 mln zł dofinanso-
wania na budowę ronda w Gołkowie. 
Niemniej stan ulicy anhellego wciąż jest 
dramatyczny.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Anhellego chce asfaltu 

Wjazd w Anhellego z Głównej wygląda jak tor offroadowy

R E K L A M A

W piątek po południu na wjeździe 
do Góry kalwarii tworzą się gi-

gantyczne korki. W ubiegły piątek w 
stronę Warszawy jechała karetka na 
sygnale. Na ulicy Pijarskiej, na wyso-
kości Biedronki, uderzyła w stojącą 
ciężarówkę. 

Na miejsce przyjechały dwie karetki 
oraz śmigłowiec lotniczego Pogotowia 
Ratunkowego. 

karetka uległa zniszczeniu, na 
szczęście ratownicy przeżyli. 

Ze wstępnych ustaleń wynikało, 
że kierowca karetki omijał ciąg samo-
chodów. Policja nie potwierdza, aby 
kierowcy stojący w korku w stronę Gó-
ry kalwarii nie pozostawili dla karetki 
miejsca. Nie potwierdza też jednak, żeby 
pozostawili.

– Jechałam pekaesem, stał w korku, 
trochę zasłonił wyjazd z Pileckiego (uli-
ca odchodząca od Pijarskiej, dojazd do 
Biedronki – przyp. red.), a samochody 
które wyjeżdżały z Pileckiego usiłowały 
ten autobus ominąć. i wtedy ta karetka 
jadąca z Góry uderzyła w ciężarówkę – 
zadzwoniła do nas Czytelniczka. – tam 
sporo osób zawiniło chyba, kierowca 
autobusu mógł czekać i nie tarasować 
wyjazdu, kierowcy też mogli czekać. 
Przecież był korek, nikt by tam szybciej 
do tej Góry nie dojechał.

inna osoba twierdzi natomiast 
wprost, że kierowca wyjeżdżający z Pi-
leckiego wymusił na kierowcy karetki 
pierwszeństwo. Wiele osób przy okazji 
wskazuje, że słupki stojące na poboczu 
utrudniają taką sytuację, kiedy należy 
zrobić miejsce dla karetki. Policja nie po-
twierdza wymuszenia pierwszeństwa. 

Niemniej do wypadku doszło i do-
skonale pokazuje on, co może się wyda-
rzyć, kiedy zablokujemy przejazd karet-
ce. kierowca pojazdu uprzywilejowane-
go jest zobowiązany zachować ostroż-
ność i ponosi odpowiedzialność, jeśli 
doprowadzi do wypadku przejeżdżając 
na czerwonym świetle. Prowadze- 
nie karetki ratującej życie jest więc jazdą 
ekstremalną, obarczoną ogromnym ry-
zykiem. Dlatego tak ważne jest, aby uła-
twić pojazdom uprzywilejowanym bez- 
pieczny przejazd, zwłaszcza w korku. 

korytarz życia, czyli miejsce pozo-
stawione dla pojazdów ratunkowych 
poruszających się w korku, między 
stojącymi samochodami, jest szczegól-
nie ważny na autostradach i drogach 
ekspresowych, jednak powinno się go 
tworzyć na każdej drodze, na której po-
wstaje korek. 

Jak utworzyć korytarz? Nie ma nic 
prostszego, zwłaszcza na takiej dro-
dze jak Dk79 w Górze kalwarii. kiedy 
kierowca widzi, że droga się korkuje, 
powinien od razu zjechać na prawą stro-
nę pasa, jak najbliżej krawędzi. kiedy 
kierowca z pasa w przeciwnym kierun-
ku zrobi to samo, utworzy się szeroka 
droga dla pojazdów ratunkowych.

Sprawa komplikuje się, kiedy droga 
ma dwa pasy lub więcej, ale zasada jest 
jedna. kierowcy z lewego pasa zjeżdżają 
na lewo, kierowcy na pozostałych pa-
sach – na prawo. 

Jeżeli kierowca karetki, która w pią-
tek miała wypadek, mógłby jechać ta-
kim korytarzem, do wypadku zapewne 
by nie doszło.

Joanna Grela

Ustąp karetce

Korytarz życia to ogromne ułatwienie dla pojazdów ratunkowych

dokończenie 
ze str. 1
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Faktycznie uchwała zakazuje szyl-
dów czy reklam w formie banerów czy 
siatki. Zakazuje również mrugających 
diod. Nie zakazuje natomiast wykonania 
szyldu w formie ręcznie malowanych 
liter na elewacji czy wyciętego w meta-
lu. Nie jest więc tak, że zakazuje tanich 
materiałów, choć faktycznie wyklucza 
reklamy łatwe w produkcji.

Jej stopień skomplikowania także 
jest dyskusyjny. Uchwała zawiera co 
prawda 34 strony, razem z definicjami, 
załącznikiem graficznymi oraz tabelką 
z rozstrzygnięciem wniesionych uwag, 
jednak można ją przedstawić w formie 
tabelki z podziałem na obszary, w spo-
sób przyswajalny dla każdego. 

Uchwała zakazuje reklam na tere-
nach parków, skwerach czy gruntach 
leśnych, wyłączając z tego ogródki ga-
stronomiczne. Zakazuje wieszania re-
klam na ogrodzeniach, balkonach, tara-
sach, na pomnikach i miejscach pamięci 
narodowej oraz na pomnikach przyrody 

i drzewach. Nie można też instalować 
reklamy na elementach małej architek-
tury oraz na zabytkach.

W obrębie jednej elewacji łączna 
powierzchnia szyldów, tablic reklamo-
wych i urządzeń reklamowych nie może 
przekroczyć 30%, natomiast reklama 
naklejana na przeszklone części budyn-
ku może wynosić maksymalnie 30% 
przeszklenia. 

Dopuszczalne są jednak tablice (a 
także banery) informujące o możliwości 
kupna czy najmu konkretnej nierucho-
mości.

Uchwała zakazała ogrodzeń beto-
nowych, blaszanych (poza ogrodzeniem 
placów budowy) oraz wokół terenów 
siedli wielorodzinnych. Nakazała tak-
że aby ogrodzenia szkół, przedszkoli, 
przychodni czy szpitali miały minimal-
ny stopień ażurowości 70%, a wokół 
zabudowy jednorodzinnej 50%.

Zakazano sytuowania kontenerów 
na używaną odzież „w sposób widoczny 
od strony przestrzeni dostępnej pub-
licznie”.

Wprowadzenie uchwały nie ozna-
cza, że reklama nagle zniknie. Reklamy 
i szyldy z pozwoleniem na budowę lub 
zgłoszeniem robót budowlanych należy 
usunąć w ciągu 36 miesięcy, wszelkie 
banery w ciągu 12 miesięcy, podobnie 
jak reklamy na ogrodzeniu także w cią-

gu 12 miesięcy. Na usunięcie pozosta-
łych elementów reklamowych uchwała 
daje czas 24 miesięcy. 

Ogrodzeń, które stały w chwili 
wchodzenia uchwały w życie, nie trze-
ba usuwać.

W praktyce oznacza to też, że nie-
legalne będzie wieszanie wyborczych 
banerów czy przybijanie wizerunków 
kandydatów do drzew. W ciągu 12 mie-
sięcy znikną banery z ogrodzeń, których 
w naszej gminie jest niezwykle dużo. 

Czy to ograniczy możliwości re-
klamowania się usługodawców? Na-
leży się zastanowić, czy „wiszenie” na 
skrzyżowaniu wśród wielu innych jest 
faktycznie skuteczną formą promocji. 
Czy może internet jest skuteczniejszy 
i mniej inwazyjny dla pozostałej części 
społeczeństwa? Nie zakazano również 
szyldów. Ograniczono natomiast ich 
wielkość oraz zakazano materiałów, 
które nigdy nie będą wyglądać estetycz-
nie i wprowadzają chaos. a to powinno 
raczej poprawić widoczność szyldów.

– Dla mnie jest to bardziej kierunek i 
idea, nie będziemy teraz biegać z miarką 
i siekierą, żeby obcinać reklamy, chce-
my pokazać, do czego dążymy. Jest dużo 
czasu na dostosowanie się – powiedział 
burmistrz Daniel Putkiewicz.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Będzie 
ładnie 

\\\ PIASECZNO

Ławeczka kisiela to miała się 
pojawić na Skwerze kisiela, to 
znów nie. Radni nie do końca 
mogli się zdecydować. a kiedy 
wszystko było już prawie 
gotowe, powiedzieli „nie”.

W łaściwie ławeczka mogłaby już 
od kilku miesięcy stać na Skwe-

rze kisiela. inicjatywę byłego radnego 
Zbigniewa Muchy poparł ówczesny bur-
mistrz Zdzisław lis, który zlecił zorien-
towanie się w kosztach przedsięwzię-
cia, następnie radni wpisali zadanie do 
budżetu na 2018 rok. artyści z Poznania 
przygotowali oryginalny projekt – dwa 
fotele, na jednym miała siedzieć postać 
Stefana kisielewskiego, a na drugim 
mieliby zasiadać chętni do zdjęcia z pi-
sarzem, kompozytorem i felietonistą. i 
pewnie w okolicach ubiegłych wakacji 
pomnik stanąłby na skwerze, gdyby 
nie uwaga prawnika, że ławeczka to 
de facto pomnik i niezbędna jest zgoda 
rady na wzniesienie pomnika na placu. 
i tu już radni po raz pierwszy wykazali 
rozdwojenie jaźni. Nagle postanowili 
jeszcze to przemyśleć, choć niespełna 
dwa miesiące wcześniej przeznaczyli 
na zadanie 154 tys. złotych

– Jako organ wykonawczy mam to 
zadanie w budżecie i dziwię się trochę, 
że nagle zastanawiacie się państwo, 
czy należy to budować czy nie – zabrał 
wówczas głos burmistrz Zdzisław lis. – 
Namawiam państwa do konsekwencji i 
podjęcia świadomie, podkreślam świa-
domie, decyzji w tej sprawie.

Radni myśleli przez dwa tygodnie 
do kolejnej sesji. W drugiej połowie lip-
ca 2018 roku zdecydowali, że jednak 

pomnik Stefana kisielewskiego na placu 
jego imienia powstanie. Potem okazało 
się, że kwestię lokalizacji rzeźby trze-
ba ustalić z konserwatorem zabytków. 
Decyzja przyszła dopiero na początku 
bieżącego roku. i radni mieli znów zde-
cydować o przeznaczeniu na nią pie-
niędzy. 

– Zajmują się państwo tą sprawą 
tylko dlatego, że jedna z instytucji – 
Mazowiecki Wojewódzki konserwator 
Zabytków – nie wypowiedziała się w 
porę w tej sprawie – podkreślił obecny 
na sesji były radny Zbigniew Mucha. i 
apelował o wykonanie decyzji podję-
tych przez poprzednie władze gminy. 
Podobnego zdania na temat koniecz-
ności kontynuacji przedsięwzięcia, 
zwłaszcza, że zostały podjęte już liczne 
kroki do jego realizacji, był radny Michał 
Rosa. Uchwałę pozytywnie zaopiniowa-
ły komisje Finansów i inwestycji oraz 
kultury i Promocji.

Tymczasem na sesji wiceprzewod-
nicząca rady Magdalena Woźniak, która 
prawie od początku sprzeciwiała się tej 
inwestycji, zawnioskowała o zrezyg-
nowanie z pomnika i przeznaczenie 
pieniędzy na posadzenie drzew na Pla-
cu Piłsudskiego. Jej wniosek poparło 
10 radnych, 9 było przeciw a 3 osoby 
wstrzymały się od głosu. tym samym 
ławeczka przepadła. Czy będą drzewa 
na Placu Piłsudskiego? Na pewno nie w 
ramach tej „zamiany”, bowiem uchwała, 
w której gmina miałaby wydać 154 tys. 
na posadzenie drzew na Rynku, już nie 
uzyskała  większości głosów.

Woźniak z pewnością jest usatys-
fakcjonowana. Pomysł postawienia 
pomnika Stefana kisielewskiego, który 
związków z Piasecznem (nie licząc bar-
dzo krytycznego wpisu o urodzie miasta 
i jego mieszkańcach w „Dziennikach”) 
nie miał, nie budził jej entuzjazmu od 
samego początku.

– Myślę, że dużo niezrozumienia i 
złej woli jest w tej decyzji – mówi Zbi-
gniew Mucha. – Szkoda mi bardzo, bo 
przy tym pomniku mogłoby się zadziać 
kilka ciekawych rzeczy związanych z 
kulturą. 

Joanna Ferlian

I po ławeczce
Pierwotny zamysł ławeczki z rzeźbą artyści zamienili na dwa fotele

„Namawiam państwa  
do konsekwencji  

i podjęcia świadomie, 
podkreślam świadomie, 
decyzji w tej sprawie”

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

W niedzielne południe doszło 
do wypadku ultralekkiego 
samolotu w Gassach koło 
konstancina-Jeziorny.    

D o nieszczęśliwego zdarzenia do-
szło podczas lądowania na małym 

prywatnym lotnisku pod konstanci-
nem-Jeziorną. Pilotowana przez 65-lat-
ka awionetka przewróciła się podczas 
manewru lądowania na wyznaczonym 
wśród pola pasie startowym. 

– Na szczęście nikomu nic się nie 
stało – informuje rzecznik komendy Po-
wiatowej Policji w Piasecznie nadkom. 
Jarosław Sawicki.  – Pilot samodzielnie 

opuścił maszynę, która w wyniku nie-
fortunnego lądowania uległa uszkodze-
niu. W samolocie w chwili zdarzenia 
znajdował się tylko pilot – dodaje.

Po dotarciu na miejsce zdarzenia 
policjanci z komisariatu w konstanci-
nie-Jeziornie sprawdzili, czy nikt nie 
ucierpiał w tym nieszczęśliwym wy-
padku. Sprawdzili też trzeźwość pilota. 
Oficer dyżurny policji zawiadomił rów-
nież komisję Badania Wypadków lotni-
czych, która ustali przyczynę zdarzenia. 

– Z relacji pilota wynika, że stracił 
panowanie nad maszyną w wyniku sil-
nego podmuchu wiatru – relacjonuje 
Sawicki.

Po wykonaniu wszystkich czynno-
ści kontrolnych, uszkodzona maszyna 
została rozebrana na mniejsze elementy 
i usunięta z lądowiska.                             J.F.

Wypadek awionetki w Gassach

Niecodzienny widok samolotu do góry kołami pobudzał wyobraźnię

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ PIASECZNO

Dom „Zośki” szykuje się  
do remontu. Na razie jednak 
głównie na papierze.     

P rzy okazji przebudowy zabytku 
przy ul. królowej Jadwigi 11 w Zale-

siu Dolnym, konieczne może być lekkie 
przycięcie gałęzi objętego ochroną dębu 
rosnącego na terenie posesji. Podczas 
ostatniej sesji Rady Gminy radni przy-
jęli uchwałę, która określiła dokładnie 
zasady ochrony pomnika przyrody pod-

czas przyszłych prac modernizacyjnych 
przy zabytkowym budynku w Zalesiu 
Dolnym. Stary dąb szypułkowy znajdu-
je się na tyle blisko budynku, że w mo-
mencie wykonywania prac przy funda-
mentach czy dachu konieczne może być 
przycięcie gałęzi czy korzeni. Uchwa-
ła podkreśla, że dopuszczalne jest to 
tylko wtedy, gdy nie będzie rozwiązań 
alternatywnych. Na czas trwania prac 
zostanie przez gminę wyznaczony rów-
nież inspektor, który będzie czuwał nad 
realizacją prac w sposób bezpieczny dla 
chronionego drzewa. 

W ubiegłym tygodniu nastąpiło też 
oficjalne przekazanie gminie zgroma-
dzonych przez Fundację „Dom Zośki” 
środków w wysokości 30 tys. złotych. 
Obecnie gmina finalizuje gromadzenie 
dokumentacji na wzmocnienie funda-
mentów zabytkowej budowli.

– Wysłaliśmy też zapytania ofer-
towe na opracowanie programu funk-
cjonalno-użytkowego budynku – mówi 
burmistrz Daniel Putkiewicz. – Chcieli-
byśmy zrealizować to zadanie w formu-
le „projektuj i buduj”. Niewykluczone, że 
wykonawca fundamentów zdecydował-
by się również na realizację przebudo-
wy reszty budynku – dodaje.

Warto zauważyć, że w budże-
cie gminy na 2019 rok na to zadanie 
przeznaczono zaledwie 200 tys. zł na 
prace projektowe. Środki na moder-
nizację budynku obiecywało również 
Ministerstwo kultury. Do tego jednak 
po pierwsze potrzebny jest projekt, a po 
drugie finansowanie w budżecie gminy. 
Stąd nie można mieć pewności, że prace 
budowlane rozpoczną się jeszcze w tym 
roku. Chyba że po wykonaniu projektu i 
wycenie zadania radni znajdą na nie w 
budżecie wystarczające środki.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Pierwsze kroki do remontu

Przebudowa jest ważna, ale należy też zadbać o bezpieczeństwo zabytkowego 
dębu

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Mieszkańcy konstancina-
Jeziorny swoimi problemami 
z Pocztą Polską zamierzają 
zainteresować dyrekcję spółki, 
ale również lokalne władze, 
urzędy oraz telewizję.    

P roblemy związane z usługami 
świadczonymi przez Pocztę Polską 

na terenie konstancina-Jeziorny nie 
odbiegają specjalnie od tych, na które 
od dłuższego czasu skarżą się rów-
nież mieszkańcy sąsiednich gmin. W 
konstancinie-Jeziornie jeden z miesz-
kańców postanowił zmobilizować 
sąsiadów i wysłać wspólną skargę do 
Dyrekcji Generalnej Poczty Polskiej. Po-
czątkowo zainteresowani mogli złożyć 
podpis w stróżówce jednego z osiedli w 
Bielawie. W związku z rosnącym zainte-
resowaniem tematem, skarga trafiła do 
internetu w formie petycji, którą wszy-
scy zainteresowani mogą podpisać bez 

wychodzenia z domu. Zasadniczo skar-
ga dotyczy pracy Urzędu Pocztowego nr 
4 przy ulicy Wilanowskiej 1oraz jego fi-
lii przy ul. Warszawskiej 64. Oczywiście 
największą bolączką jest jakość pracy 
listonoszy.

\\\   Dość płacenia kar za pocztę
listy, podobnie jak w Piasecznie i 

lesznowoli, docierają do adresatów z 
dużym opóźnieniem, niejednokrotnie 
powodując problemy. Mieszkańcy mu-
szą płacić kary w urzędach, odsetki za 
nieopłacone w terminie faktury czy ka-
ry za brak stawiennictwa w sądzie. Stąd 
odbiorcą skargi mają być również lokal-
ne urzędy: Sąd Rejonowy w Piasecznie, 
piaseczyński Urząd Skarbowy oraz ZUS.

– Jednocześnie kierujemy list do 
poniższych urzędów, informując, że od 
dziś Urząd Pocztowy w konstancinie-
-Jeziornie będzie ponosił konsekwencje 
z tytułu nieotrzymanej przez nas kore-

spondencji – będziemy tego dochodzili 
na drodze sądowej – zapowiada autor 
skargi. a mieszkańcy podają przykłady 
konkretnych sytuacji, w których z powo-
du niewłaściwej pracy poczty ponieśli 
istotne straty finansowe: dostarczenie 
uszkodzonego zabytkowego silnika, nie-
dostarczenie w terminie dokumentów z 
ZUS, co skutkowało kilkutysięczną karą, 
spóźnione dokumenty bakowe, karty 
kredytowe itd. 

\\\   Adresat z przypadku
Mieszkańcy konstancina-Jeziorny 

skarżą się również na nagminne wrzu-
canie listów do niewłaściwych skrzynek 
pocztowych.

– Jeżeli nadal listy, zwłaszcza pole-
cone, będą przez pracowników poczty 
rozrzucane po całym mieście, wniesie-
my skargę do sądu o nieprzestrzeganie 
przez pocztę zasad RODO – czytamy w 
dokumencie. 

kolejny problem to awizacja. Po-
dobnie jak w sąsiednich gminach, li-
stonosze wrzucają do skrzynek awizo 
nawet wtedy, gdy lokatorzy są obecni 
w domu. albo przeciwnie, awizo nie są 
dostarczane w ogóle. W czasach, gdy 
można śledzić drogę swojej przesyłki 
poleconej w internecie, niejednokrotnie 
adresat z zaskoczeniem odkrywa infor-
mację, że przesyłka została awizowana, 
podczas, gdy w jego skrzynce na próżno 
takiego awizo szukać. 

– Dodatkowo nie raz się zdarza, że 
nie jest napisane konkretnie, w której 
placówce przesyłka jest do odbioru i za-
czyna się wędrówka między urzędami – 
mówi jedna z mieszkanek konstancina-
-Jeziorny. 

Sygnatariusze skargi do dyrekcji PP 
żądają zatrudnienia wystarczającej licz-
by listonoszy do obsługi ich terenu oraz 
przeszkolenie ich tak, by listy trafiały do 
skrzynek adresatów. Zbieranie podpi-
sów pod petycją kończy się w środę, 20 
marca. Do wtorku podpisało się pod nią 
166 mieszkańców. Jej treść trafi również 
do wiadomości burmistrza oraz Rady 
Miejskiej. 

Problemami mieszkańców zainte-
resowała się również tVN Uwaga. Nie-
wykluczone więc, że niebawem dojdzie 
do nagrania reportażu, podobnie jak 
miało to miejsce na początku grudnia 
w Mysiadle. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Nowe miejsce, 
stare problemy

Najbardziej mieszkańcy narzekają na główną konstancińską placówkę przy ul. 
Wilanowskiej 1

listy docierają  
do adresatów  

z dużym opóźnieniem, 
niejednokrotnie 

powodując problemy

\\\ LESZNOWOLA

Gmina zamierza kupić mały 
fragment parku w Zamieniu. 
to ma być ukłon dewelopera 
w stronę gminy i uzasadnienie 
opóźnień we wpisaniu całego 
parku na listę gminnych 
zabytków.     

W ubiegłym roku okoliczni miesz-
kańcy założyli Stowarzyszenie 

Mieszkańców Nowego Zamienia i roz-
poczęli batalię o uchronienie zabytko-
wego terenu parkowo-dworskiego w 
Zamieniu przy ul. Zakładowej. W efekcie 
ich działań, Mazowiecki Wojewódzki 
konserwator Zabytków wpisał liczą-
cy około 22 ha teren do Wojewódzkiej 
ewidencji Zabytków. W tej sytuacji wójt 
powinna wpisać teren do Gminnej ewi-
dencji Zabytków. to ważny krok, ponie-
waż do tego dokumentu odwołuje się 
starostwo przy wydawaniu pozwoleń 
na budowę. Niestety nie nastąpiło to do 
dziś, zaś deweloper złożył do starostwa 
już kilka wniosków o pozwolenie na bu-
dowę. Sprawa stała się tematem dysku-
sji podczas posiedzeniu komisji Polityki 
Przestrzennej w ubiegłym tygodniu.

– Niedokonanie wpisu może sta-
nowić podstawę do wystąpienia do 
organów ścigania albo objęcia tego po-

stępowania nadzorem prokuratorskim, 
albo wręcz zbadanie, czy nie nastąpiło 
niedopełnienie obowiązków służbo-
wych przez funkcjonariusza publiczne-
go – podkreślił na komisji rzeczoznawca 
Stowarzyszenia Jarema Rabiński. 

Wójt tłumaczyła, że nie dokona-
ła wpisu, ponieważ chciała tę decyzję 
skonsultować z radnymi. W tej sytuacji, 
dzięki kolejnej interwencji Stowarzy-
szenia, konserwator zabytków podjął 
decyzję o wszczęciu postępowania w 
sprawie wpisania terenu do rejestru 
zabytków. to blokuje prowadzenie 
wszelkich robót, nawet tych, na które 
inwestor otrzymał już pozwolenie. 

Nadal otwarte było pytanie, dlacze-
go wójt unika wpisania parku do GeZ. 

\\\   Co z odpowiedzialnością?
– Nie chciałam brać odpowiedzial-

ności na siebie, tylko skonsultować 
decyzję z komisją. Nie dlatego, że nie 
przestrzegam swoich kompetencji, ale 
nie chciałabym spowodować takiej sy-
tuacji, która w jakiś sposób dotknęłaby 
budżetu gminy – tłumaczyła. Chodzi o 
ewentualne odszkodowania, których 
mógłby zażądać deweloper za ograni-
czenie możliwości korzystania ze swo-
ich gruntów. 

– Wpis w gminnej ewidencji nie ro-
dzi skutków prawnych w tym zakresie. 

Dopiero zmiany w miejscowym planie 
lub studium – podkreślił tyszek. 

\\\   Kupimy 3% parku
Batycka-Wąsik poinformowała też 

radnych, że wczesną jesienią podjęła 
rozmowy z właścicielem liczącego 6 
tys. m2 gruntu, który w miejscowym 
planie zagospodarowania jako jedyny 
na tym obszarze oznaczony jest jako 
zieleń parkowa. 

– W tej sytuacji chciałam poczekać i 
sfinalizować te rozmowy. Zwłaszcza, że 
prawo nie narzuca mi terminu wpisu 
– wyjaśniła. Poinformowała, że dewe-
loper jest gotów sprzedać tę działkę za 
kwotę 20 tys. zł netto. 

– to zaledwie 3% liczącego 22 ha 
obszaru, o którym mowa. My walczymy 
o zachowanie znacznie większego tere-
nu – mówił podczas posiedzenia komisji 
Robert tyszek. – Jeśli ten obszar zosta-
nie zabudowany, to będzie zaledwie 
mały osiedlowy skwerek – podkreśla.

Radni zareagowali jednak entuzja-
stycznie i jednogłośnie wyrazili zgodę 
na zakup terenu. informacjami na te-
mat poczynań dewelopera nie byli już 
zainteresowani. tymczasem deweloper 
m.in. podzielił jedną z działek i złożył do 
starostwa wniosek o pozwolenie na bu-
dowę na działce o nowym numerze, któ-
ra siłą rzeczy nie została wymieniona w 
dokumentach konserwatora zabytków. 

Starosta zapewnia, że pozwolenia 
na budowę muszą czekać na decyzję 
konserwatora. Deweloper odmówił 
nam rozmowy. Wójt lesznowoli zade-
klarowała, że zaraz po podpisaniu aktu 
notarialnego dokona wpisu do GeZ. 

Na mapach ewidencyjnych widać 
zaplanowane do budowy na terenie 
parku 12 budynków wielorodzinnych. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Kupmy parku kawałeczek

Gmina zamierza kupić działkę z dwoma stawami i starym spichlerzem
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Razem można więcej
Powraca pomysł połączenia Powiatowej Biblioteki Publicznej z Biblioteką Publiczną Miasta  
i Gminy Piaseczno oraz przeniesienia jej zasobów do powstającego Centrum Edukacyjno- 
-Medialnego przy ul. Jana Pawła II w Piasecznie. Na marcowej sesji Zarząd Powiatu zaproponuje 
Radzie podjęcie uchwały w tej sprawie. 

Biblioteka powiatowa mieści się 
obecnie w wynajmowanej od Związ-
ku Nauczycielstwa Polskiego niskiej 
piwnicy w Domu Nauczyciela przy 
ul. Chyliczkowskiej 14 w Piasecznie. 
Prowadzą do niej strome schody  
– dla niepełnosprawnych bariera nie 
do pokonania. Wewnątrz, na nie-
wielkiej powierzchni zgromadzono 
kilkanaście tysięcy książek. Dlatego 
warunki są bardziej niż spartańskie. 
Brakuje miejsca na kreatywne zajęcia 
z dziećmi czy spotkania z autorami.  
A tak przecież działają współczesne 
biblioteki. Bo rola biblioteki się zmie-
niła i dzisiaj o jej atrakcyjności decy-
dują nie tylko dostępne tytuły, ale  
i program kulturalny. 

 –  Nie możemy przenieść jej do 
pierwszego lepszego, większego lo-
kalu – tłumaczy wicestarosta Zdzi-
sław Lis i wyjaśnia, że nowa siedziba  musi spełniać odpowiednie warunki. 

Tak ciężkie zbiory wymagają specjal-
nego stropu, a to znacznie skraca 
listę potencjalnych lokali. Jakiś czas 
temu pojawił się pomysł podpisania 
porozumienia z Ambasadą Gruzji  
i przeniesienia biblioteki do należą-
cego do tej placówki dyplomatycz-
nej domu przy ul. Królowej Jadwigi 
w Zalesiu Dolnym. Niestety, przed-
wojenna willa wymaga kosztownego 
remontu i dostosowania do wspo-
mnianych wcześniej specyficznych 
wymogów. – Poza tym, Powiat nie 
jest właścicielem tej nieruchomości, 
a więc z miejsca pojawiłyby się py-
tania o zasadność tych nakładów  
– tłumaczy wicestarosta i dodaje, że 
dodatkowym problemem byłaby ko-
nieczność zmiany gminnego planu 
zagospodarowania przestrzennego. 
– A to niestety nie jest takie proste  
i zawsze musi trochę potrwać. 

– Razem można więcej – argu-
mentuje Łukasz Załęski, dyrektor 
Biblioteki Publicznej Miasta i Gminy 
Piaseczno. – Po połączeniu powsta-
nie duża, nowoczesna instytucja.  
W tych warunkach o wiele łatwiej jest 
realizować ważne zadania biblioteki 
powiatowej, takie jak np. organiza-
cja różnego rodzaju szkoleń i kursów  
dla bibliotekarzy – wyjaśnia. 

Duży ma także większe szanse  
na granty i dotacje - wcześniej zdarza-
ły się odmowy uzasadniane obawami 
o to, czy trzyosobowy zespół poradzi 
sobie z realizacją zadania.

Dyrektor Załęski podkreśla, że 
w budynku CEM nie będzie barier 
architektonicznych. –  Będzie za to 
duża czytelnia, miejsce na spotka-
nia, zajęcia, koncerty oraz mnóstwo 
przestrzeni do dalszego rozwoju.  
Z korzyścią dla biblioteki i jej przy-
szłych użytkowników.

W budynku CEM będzie duża czytelnia, miejsce na spotkania i zajęcia oraz przestrzeń  
do dalszego rozwoju

Przy Chyliczkowskiej na niewielkiej  
powierzchni zgromadzono kilkanaście 
tysięcy książek

a r t Y K u ł s p O n s O r O w a n Y

\\\ LESZNOWOLA

Wchodzące w życie  
od 1 kwietnia stawki za odbiór 
śmieci najprawdopodobniej 
jeszcze wzrosną i to  
w najbliższej przyszłości.      

N owe, wyższe o 25% od dotychcza-
sowych stawki opłat za odbiór i 

zagospodarowanie odpadów zostały 
przez radnych uchwalone pod koniec 
stycznia. kwota 4 zł/m3 wody w przy-
padku odpadów segregowanych oraz 8 
zł/m3 wody w przypadku zmieszanych, 
była efektem długiej dyskusji. Podwyż-
ka została uzasadniona koniecznością 
zbilansowania kosztów zawartej  rok 
wcześniej umowy z PUk Piaseczno.

– Podwyżka jest niewielka w sto-
sunku do innych gmin, co zawdzię-
czamy poczynionym oszczędnościom 
– podkreślała wówczas zastępca wójta 
iwona Pajewska-iszczyńska. Niestety 
okazuje się, że również lesznowolę 
dotkną kłopoty związane z rynkiem 
śmieciowym i to wcześniej niż można 
było się spodziewać. Wójt gminy Maria 
Joalanta Batycka-Wąsik poinformowała 
radnych, że do gminy wpłynęło pismo 
od prezesa PUk Piaseczno z żądaniem 
podwyżki ryczałtowej kwoty, którą gmi-
na wnosi co miesiąc do przedsiębior-
stwa. Podwyżka miałaby wynieść blisko 
100%; obecnie gmina płaci 486 tys. zł 

miesięcznie, a zgodnie z oczekiwaniami 
PUk Piaseczno, od kwietnia do końca 
roku stawka miałaby wynieść  937,5 tys. 
złotych. Jak podkreśliła wójt, od kwiet-
nia zmiana ta nie zostanie wprowadzo-
na, bo jest na to zbyt mało czasu, ale 
sytuacja wymaga zbadania i namysłu.

– Proponuję spotkać się na połą-
czonych komisjach z prezesem firmy i 
wysłuchać jego argumentów – mówiła 
Batycka-Wąsik podczas posiedzenia 
komisji Polityki Przestrzennej, Rolnej 
i Urbanistyki 12 marca. – Mamy dwa 
wyjścia, oba niezbyt satysfakcjonują-
ce – negocjować warunki z prezesem 
spółki PUk albo szykować się do nowe-
go przetargu – zaznaczyła. istnieje bo-
wiem ryzyko, że w przypadku odmowy 
spełnienia żądań finansowych, firma 
zerwie umowę, podobnie jak to miało 
miejsce niedawno w gminie konstan-
cin-Jeziorna.

Władze gminy czeka więc niełatwe 
zadanie znalezienia rozwiązania, które 
zabezpieczy realizację zadania odbio-
ru śmieci od mieszkańców i nie zmusi 
ich do wnoszenia zbyt wysokich opłat. 
Spotkanie radnych z przedstawicielem 

spółki komunalnej z Piaseczna miało-
by się odbyć w przyszłym tygodniu. 
Przy okazji brane są pod uwagę nowe 
rozwiązania dotyczące częstotliwości 
odbioru odpadów czy zmiany zasad od-
bioru tzw. odpadów zielonych, co mo-
głoby pozytywnie wpłynąć na obniżenie 
kosztów gospodarki odpadami.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Szykuje się 
kolejna 
podwyżka

Jak widać kontrakty ze śmieciarskimi spółkami nie dają żadnej gwarancji ceny 
i spokoju 

\\\ PIASECZNO

Studzimy entuzjazm 
mieszkańców – prace na stawie 
w miejskim parku to jeszcze nie 
początek rewitalizacji.     

P rzycięcie wodnych roślin na tere-
nie stawu zwanego „Balatonem” 

rozbudziło wyobraźnię mieszkańców. 
Wielu myślało, że to już początek zapla-
nowanego na ten rok kolejnego etapu 
modernizacji parku, czyli prac wokół 
stawu. Okazuje się jednak, że to tylko 
działania profilaktyczne prowadzone 
przez Wydział Utrzymania terenów 
Publicznych Urzędu Gminy. Wycinka 

ma za zadanie zapobiec… gniazdowaniu 
ptaków.

– Wprawdzie mamy nawet zgodę 
na wypłaszanie, ale wolimy zapobiegać 
– mówi burmistrz Daniel Putkiewicz. 
Oczywiście ma to pewien związek z 
planowanymi pracami. Obecnie jednak 
gmina wciąż jest na etapie gromadze-
nia niezbędnej dokumentacji. Przed-
sięwzięcie będzie bowiem obejmować 
nie tylko modernizację otoczenia stawu, 
ale również fragmentu kanału Piase-
czyńskiego (Perełki) aż do obwodnicy 
Piaseczna. Niezbędne pozwolenia gmi-
na musi otrzymać w związku z tym za-

równo od Wód Polskich, jak i starostwa. 
W ramach inwestycji nastąpi oczyszcze-
nie stawu oraz jego otoczenia. Między 
stawem a Perełką powstanie parkowa 
alejka. ta część Parku książąt Mazowie-
ckich doczeka się również oświetlenia. 
Starsi mieszkańcy Piaseczna, którzy z 
sentymentem wspominają pub na wy-
spie, niestety nie mogą liczyć na powrót 
do przeszłości. Wyspa ma nadal należeć 
tylko do jej naturalnych mieszkańców. 

Na prace modernizacyjne w bu-
dżecie gminy zarezerwowano 1,5 mln  
złotych.

Joanna Ferlian

Prewencyjna 

wycinka 
Przycięcie wodnych roślin to działania doraźne

\\\ PyTAJą PASAżerów 
Kilka dni po uruchomieniu nowego rozkładu jazdy, Koleje Mazowieckie przy-
gotowały ankietę satysfakcji dla pasażerów.   
– Mając na uwadze skargi i wnioski, jakie napływają do naszej Spółki na rozkład jazdy 
pociągów, będziemy zamieszczać cyklicznie na naszej stronie internetowej ankietę, 
w której prosimy o ocenę dostępu do informacji oraz sugestie zmian do kursowania 
pociągów. Nadmieniamy, że w dobie remontów i prac modernizacyjnych na liniach 
kolejowych naokoło Warszawy proces zmian w rozkładzie jazdy jest bardzo utrud-
niony – zaznaczają koleje Mazowieckie. 
W ankiecie pojawiły się pytania o dostęp do informacji o zmianach rozkładu, utrud-
nieniach na trasie czy opóźnieniach w kursowaniu pociągów. Można także przesłać 
swoją sugestię zmian w rozkładzie. link do ankiety znajdą Państwo na stronie 
internetowej naszej gazety.

\\\ KOLEJ

Podwyżka jest niewielka 
w stosunku do innych 

gmin, co zawdzięczamy 
poczynionym 

oszczędnościom
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\\\ POWIAT

Zarząd Powiatu 
Piaseczyńskiego, przy 
współpracy z Gminą 
lesznowola, otwiera Punkt 
interwencji kryzysowej 
Powiatowego Ośrodka 
interwencji kryzysowej. Nowa 
filia jednostki pomocowej 
powstała w Mrokowie  
przy ul. Józefa Górskiego 4a.      

N owy Punkt interwencji kryzyso-
wej w Mrokowie znajduje się na 

terenie Niepublicznego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej SalUS. Punkt ma swoją 
siedzibę w budynku apteki SalUS na 
i piętrze.

Pik obejmować będzie pomoc z za-
kresu wsparcia psychologicznego dla 
osób dorosłych. – Mamy nadzieję, że 
w przyszłości Punkt interwencji kry-

zysowej w Mrokowie rozwinie się o 
wsparcie psychologiczne dla młodzieży 
oraz dzieci od lat 3 – informuje Łukasz 
kopytowski, pełniący obowiązki Dyrek-
tora Powiatowego Ośrodka interwencji 
kryzysowej w Górze kalwarii.

W Punkcie udzielane jest wsparcie 
związane z problemami takimi jak prze-
moc domowa, konflikty rodzinne, my-
śli samobójcze, przemoc wobec dzieci, 
utrata bliskiej osoby, wydarzenia trau-
matyczne i trudne sytuacje życiowe.

Główna siedziba POik w Górze kal-
warii, mieszcząca się przy ul. księdza 
Zygmunta Sajny 2a, udziela pomocy 
psychologicznej dorosłym, młodzieży 
i dzieciom od lat 3, pomocy psychia-
trycznej osobom dorosłym oraz po-
rady prawnej. Odbywają się również 
warsztaty w grupie dla osób współ-
uzależnionych. – Naszym zadaniem i 
zarazem głównym celem jest ochrona 
ofiar przemocy w rodzinie i pomoc jak 
największej liczbie mieszkańców na-
szego powiatu – mówi Dyrektor POik.

Do obu jednostek można zgłaszać 
się bez skierowania, wszelka pomoc 
jest bezpłatna. Powiatowy Ośrodek 
interwencji kryzysowej w Górze kal-
warii działa 24 godziny na dobę, 7 dni 
w tygodniu. Filia w Mrokowie według 
harmonogramu.

red.

Wsparcie 
przybywa

\\\ POWIAT

Strażacy podsumowali ostatni 
rok swojej pracy. liczba 
interwencji spadła w stosunku 
do poprzedniego roku aż o 780 
przypadków.      

S trażaków z jednostki państwowej 
wspierają druhowie z jednostek 

Ochotniczej Straży Pożarnej. Na terenie 
powiatu pracuje ich aż 680, z czego 320 
w jednostkach włączonych do krajowe-
go Systemu Ratowniczo-Gaśniczego i 
360 w pozostałych. Na całym Mazow-
szu strażacy interweniowali w 2018 
roku blisko 70 tys. razy. Powiat piase-
czyński, z liczbą 2578 interwencji, zajął 
5. miejsce, po powiatach warszawskim, 

radomskim, płockim i wołomińskim. to 
znacznie mniej niż w rekordowym 2017 
roku (3258). liczba pożarów (876) i 
fałszywych alarmów (313) utrzymała 
się na tym samym poziomie, spadła za 
to o blisko 600 liczba wyjazdów do tzw. 
zagrożeń miejscowych. W tej kategorii 
mieszczą się interwencje przy wypad-
kach samochodowych, podtopienia, 
usuwanie skutków wichur czy zagrożeń 
ze strony owadów. 

Strażacy podejmowali interwencję 
średnio co 3 godziny i 19 minut. Łączny 
czas ich interwencji zajął w roku ubie-
głym 111 dni, 22 godziny i 37 minut. 

komenda Powiatowej Straży Po-
żarnej korzysta z 11 pojazdów pożar-
niczych. ich średni wiek wynosi… 13 
lat. Najstarszy ma lat 26, a jedynie dwa 

mniej niż 10.  Jeśli chodzi o pojazdy w 
OSP, których zakup wspierają gminy, 
najstarsze ma gmina Prażmów a naj-
młodsze gmina Piaseczno. 

W jednostce ratowniczo-gaśniczej 
PSP pracuje 57 strażaków. 

– Powiat piaseczyński liczy ponad 
183 tys. mieszkańców, co daje ok. 0,4 
strażaka na 1000 mieszkańców. Stan-
dardy europejskie określają współczyn-
nik 1 strażaka na 1000 mieszkańców 
– podkreśla rzecznik PSP w Piasecznie 
kapitan Łukasz Darmofalski. 

Oczywiście oprócz interwencji, stra-
żacy biorą też udział w działaniach kon-
trolno-rozpoznawczych. Sprawdzają 
budynki mieszkalne, użyteczności pub-
licznej, gospodarstwa rolnicze czy hale 
produkcyjne i magazynowe. W efekcie 
tych działań w 2018 roku stwierdzili 
aż 421 nieprawidłowości. Nie zabrakło 
też działań prewencyjnych, zwłaszcza w 
szkołach i przedszkolach.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

\\\ PIASECZNO

tablet zamiast książek miałby 
odciążyć uczniowski plecak. 
Czy, kiedy i w jakim zakresie 
pojawi się w piaseczyńskich 
szkołach, zdecydują radni.      

T emat szerszego wykorzystania 
nowych technologii w piaseczyń-

skich podstawówkach pojawił się na 
ostatnim posiedzeniu komisji Oświaty. 
e-tornister jest reklamowany jako zin-

tegrowana platforma edukacyjna, któ-
ra zastąpić ma tradycyjne podręczniki 
i ćwiczenia. Multimedialne urządzenie 
miałoby zawierać również lektury, en-
cyklopedie i inne narzędzia edukacyjne. 
Radni wrócili do tej kwestii w związ-
ku z faktem, że cena tabletów wraz z 
oprogramowaniem znacząco spadła. 
Niemniej nadal nie jest to rozwiązanie 
tanie. Roczny koszt udostępnienia mul-
timedialnej wersji szkolnych podręczni-
ków wynosi 990 zł brutto dla jednego 
ucznia.

– Oczywiście jest to kwestia dość 
skomplikowana, wymagająca ustalenia 
jakie podręczniki są dostępne, z jakich 
korzystają nauczyciele, co z podręczni-
kami papierowymi, które w tej chwili 
kupuje szkoła i służą uczniom przez 
trzy kolejne lata – wylicza wicebur-
mistrz Hanna kułakowska-Michalak. 
Pierwszym krokiem musiałoby być 
przeprowadzenie w szkołach pilotażu. 
Gmina rozważa kilka wariantów. Jedna 
z propozycji to objęcie programem pilo-
tażowym wszystkich przyszłorocznych 
czwartoklasistów (około 1000 dzieci), 
dwie inne wersje mówią o wprowadze-
niu tabletów w małej szkole dla wszyst-
kich uczniów albo przeciwnie – w jed-
nej dużej szkole. Pojawił się też pomysł 
wdrożenia programu w szkołach, które 
słabiej wypadają na egzaminach, w ra-
mach wyrównywania szans. Oczywiście 
każde z tych rozwiązań wiąże się z inną 
skalą wydatków. Decyzję o wyborze za-
kresu pilotażu podejmą radni. Wicebur-
mistrz podkreśla, że w budżecie na razie 
nie ma środków na to zadanie i trzeba 
by je znaleźć.

– Naturalnie najpierw zapytamy 
rodziców, co sadzą o tym pomyśle, bo 
nie wyobrażam sobie wprowadzania 
takiego rozwiązania bez ich zgody – de-
klaruje kułakowska-Michalak.

Joanna Ferlian

112 dni na interwencji

E-tornister w Piasecznie?

W 2018 r. strażacy gasili 876 pożarów

Edukacja wkracza w nowy etap

komenda Powiatowej 
Straży Pożarnej 

korzysta z 11 pojazdów 
pożarniczych. ich średni 

wiek wynosi… 13 lat. 
Najstarszy  

ma lat 26, a jedynie dwa 
mniej niż 10

W takim pokoju będzie można porozmawiać z psychologiem
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Mieszkańcy Słomczyna 
zażądali likwidacji przystanku 
autobusowego naprzeciwko 
kościoła. W związku z tym 
gmina będzie rozmawiać z ZtM 
o zmianach trasy i rozkładu 
jazdy dla linii l42 oraz l15.      

l okalizacja przystanku przy ul. Wi-
ślanej od dawna przeszkadzała 

właścicielce sąsiadującej z nim posesji. 
– Mieszkańcy przedstawili też opi-

nię policji mówiącą, że lokalizacja przy-
stanku stoi w sprzeczności z przepisami 
ruchu drogowego – informuje wicebur-
mistrz Ryszard Machałek. – Poprosiłem 
sołtysa o zwołanie spotkania z radą so-
łecką, by poznać ich opinię. 

Do spotkania doszło w ubiegłą 
środę, 13 marca. Mieszkańcom przed-
stawiono trzy możliwe warianty roz-
wiązania problemu zlokalizowania 
przystanku blisko potrójnego skrzyżo-
wania, gdzie autobus podczas posto-
ju ogranicza widoczność kierowcom,  
którzy chcieliby go ominąć. Jedna  
z opcji mówiła więc o tym, by autobusy 

linii l15 i l42, dla których jest to obec-
nie przystanek początkowy/końco- 
wy, nie mogły na nim stać dłużej niż  
na czas wsiadania i wysiadania pasaże-
rów. Druga opcja mówiła o ewentual-
nym przesunięciu przystanku dalej od 
skrzyżowania. Jednak zarówno sołtys, 
jak i rada sołecka wybrali rozwiązanie 
trzecie, czyli całkowitą likwidację przy-
stanku. 

– argumentują, że blisko jest przy-
stanek na trasie 724 i można do niego 
dojść – mówi Machałek.

W tej sytuacji władze gminy podej-
mą rozmowy z ZtM na temat zmiany 
przebiegu trasy autobusów linii l15 i 
l24 z pominięciem przystanku Słom-
czyn-kościół.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Za przystanek dziękujemy

Przystanek w sąsiedztwie kościoła w Słomczynie niebawem zniknie

\\\ GÓRA KALWARIA

Podczas wykładów 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku 
odbył się pokaz filmu „Złączyć 
się z Narodem”, opowiadającego 
o repatriacji Polaków  
z kazachstanu. Na wykład 
przyszli także repatrianci 
mieszkający w Górze kalwarii.      

F ilm „Złączyć się z Narodem” w reży-
serii Jerzego Szkamruka opowiada 

o drugim i trzecim pokoleniu Polaków 
zesłanych do kazachstanu w 1936 roku. 
Przez te wszystkie lata przekazywali 
swoim dzieciom i wnukom miłość do 
Polski. Bohaterowie filmu, mimo że uro-
dzili się poza granicami ojczyzny, znają i 
język i zwyczaje, utożsamiają się z nimi, 
czują się Polakami. 

– Czy jako społeczeństwo potrafimy 
ich zaakceptować, zrozumieć i szano-
wać? Czy potrafimy sprawić, by poczuli 

się jak w domu, którego tak długo nie 
mogli odzyskać? – zadaje pytanie pro-
ducent filmu.

Zanim jednak wyświetlono film, o 
sprowadzaniu do Polski repatriantów 
opowiadał Władysław Grochowski, 
członek zarządu i Fundator Fundacji 
leny Grochowskiej oraz prezes Grupy 
arche. Część rodzin, którą sprowadziła 
Fundacja mieszka w wyremontowanym 
przez arche koszarowcu w Górze kal-
warii. 

Na wykład UtW zaproszono rów-
nież repatriantów.

– Moje dzieci studiują i uczą się w 
Polsce. Dziadek urodził się w Polsce. 
tutaj to jest nowe życie, nowi koledzy, 
trzeba się odnaleźć. Ja przyjechałam z 
Uzbekistanu, tam jest bardzo ciepło, 
wiele gór – opowiadała pani Natalia.

– Dziadkowie wychowali nas tak, 
żebyśmy czuli się Polakami. Mieli trud-
no, trafili do kraju muzułmańskiego, ale 
zostali Polakami, katolikami. Znaliśmy 

język polski, tradycje świąteczne. W pa-
pierach dziadkowie mieli „zesłany jako 
osoba polskiej narodowości”. tata miał 
5 lat, kiedy trafili na wieś w północnym 
kazachstanie. My przyjechaliśmy do 
Polski rok temu, mamy trzy córki, stu-
diują w Polsce. Wszyscy nam pomagają 
– mówiła pani Bronisława. – Zajmujemy 
miejsce w tym państwie, bo jesteśmy 
Polakami.

Współpraca Ośrodka kultury oraz 
Fundacji leny Grochowskiej może 
wyjść wszystkim wyłącznie na dobre. 
Repatrianci, którzy nie znają Polski, 
a często ich rodzice nie znali, albo już 
nie pamiętali tego kraju, mają czasem 
problem z językiem, mogą mieć prob-
lemy z normalnym dla wychowanych 
tu osób funkcjonowaniem na co dzień. 
Bez wsparcia będzie im trudno się zinte-
grować z mieszkańcami Góry kalwarii. 
Spotkania Uniwersytetu trzeciego Wie-
ku to doskonała okazja do prawdziwej 
integracji, z której każdy skorzysta. Ci, 
którzy urodzili się w Polsce, mogą do-
wiedzieć się, jak naprawdę wyglądało 
życie Polaków w kazachstanie czy Uz-
bekistanie. Ci, którzy dopiero przyjecha-
li, mogą zyskać znajomych i przyjaciół. 
Repatrianci bowiem zaczynają życie od 
nowa, zostawili domy, pracę, przyjaciół, 
znajomych. trudno też nazwać ich przy-
jazd powrotem, bo nigdy wcześniej nie 
byli w Polsce, chociaż są Polakami. 

– Dla tych, którzy zdecydowali się tu 
przyjechać, to była trudna decyzja. Pro-
szę pamiętać, że decyzja o repatriacji to 
jest bilet w jedną stronę. Podejmując ją, 
utracili obywatelstwo kraju, w którym 
się wychowali – powiedziała na zakoń-
czenie spotkania aneta Żochowska z 
Fundacji leny Grochowskiej.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Złączyć się z Narodem

Repatriantki mieszkające w Górze Kalwarii opowiedziały podczas wykładu 
UTW swoje niezwykłe historie

\\\ TeNiSowA GórA
Burmistrz Arkadiusz Strzyżewski 
podpisał umowę, na budowę ośrod-
ka sportowego z kortami tenisowy-
mi.  
Dzięki podpisanej w ubiegły piątek 
umowie na dzierżawionym od gmi- 
ny terenie o łącznej powierzchni ok. 
4750 m2 powstanie ośrodek tenisowo-
-sportowy. Fundacja edukacja Spor-
towa (FeS) planuje wybudować trzy korty, w tym dwa pod dachem, a także kryte 
boisko wielofunkcyjne. W ośrodku znajdzie się także budynek z zapleczem socjal-
nym oraz kawiarnią.  Obiekt powstanie w pobliżu basenu, ma być gotowy w ciągu 
dwóch lat. 
– Cieszymy się, że inicjatywa w końcu nabiera rozpędu. teraz, kiedy piłeczka jest po 
naszej stronie, dołożymy wszelkich starań, aby inwestycja powstała jak najszybciej 
i służyła mieszkańcom – deklaruje prezes FeS Barbara Borowska. 
Budowa ma kosztować ok. 1,5-2 mln zł. 
Fundacja podpisała z gminą umowę dzierżawy terenu na 30 lat. Ośrodek będzie 
obiektem komercyjnym, jednak FeS zobowiązała się do udostępniania go na ściśle 
określonych warunkach uczniom gminnych szkół. 
Mieszkańcy oraz kalwaryjskie kluby sportowe mają mieć możliwość korzystania 
z ośrodka na preferencyjnych warunkach. Fundacja chce również organizować 
ogólnodostępne wydarzenia i turnieje propagujące grę w tenisa. 
– Mieszkańcy w końcu będą mieli możliwość dostępu do nowoczesnej infrastruktury 
sportowej, której w gminie nie mieliśmy – nie kryje satysfakcji burmistrz arkadiusz 
Strzyżewski. – Cieszę się również, że teren, który przez kilkadziesiąt lat był bardzo 
zaniedbany, ma szansę stać się wizytówką Góry kalwarii. Jako gmina jesteśmy 
otwarci na wszelkie tego typu inicjatywy, które pozwolą w atrakcyjny i aktywny 
sposób zagospodarować czas nie tylko dzieci i młodzieży – dodaje.

Joanna Grela

\\\ GÓRA KALWARIA
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O g ł O s z e n I a

ile jeszcze koszy na śmieci 
każą nam postawić w naszych 
domach?

Wyobraźmy sobie taką scenę: 
jesteśmy pracownikami fab- 
ryki samochodów. Rynek po-

kazuje jednoznacznie, że nasza fabryka 
musi produkować mercedesy, aby utrzy-
mać rentowność i zagwarantować nam 
zatrudnienie. Jednak producent części 
samochodowych dostarcza nam tyl-
ko elementy do łady. Jako pracownicy 
mamy wybór: albo będziemy z własnej 
kieszeni kupować części do mercedesa, 
albo będziemy produkować łady. Oczy-
wiście za każdą ładę zbudowaną zamiast 
mercedesa, dyrektor naszej fabryki będzie 
nas karał, bo przecież wytyczne na linii 
produkcyjnej są jasne. 

Pytanie: Kto ponosi odpowiedzial-
ność za fakt, że fabryka chyli się ku upad-

kowi? Producent części, dyrektor fabryki 
czy pracownicy? 

A teraz do tego równania podstaw-
my inne dane. Fabryka to nasza planeta, 
pracownicy to my, dyrektorem są rządy 
i wspólnoty międzynarodowe, a produ-
centem – duże koncerny. A w miejsce 
samochodów należy podstawić śmieci 
– segregowane jako mercedesy i niese-
gregowane jako łady. 

Ten mocno uproszczony przykład 
pokazuje absurd pseudoekologii, którą 
obecnie uprawia się na całym świecie.  
Z jednej strony prośbą i groźbą nakłania 
się nas do segregowania odpadów, redu-
kowania śmieci. Z drugiej zaś produkuje 
się plastik i opakowania wielomateriałowe 
bez opamiętania. W ten sposób odpowie-
dzialność za zalewające nas tsunami pla-
stiku przerzuca się na konsumenta, który 
zwykle nie ma innego wyjścia, jak tylko 
kupić produkt opakowany warstwami 
sztucznego tworzywa. A później te war-
stwy musi posegregować i wyrzucić, 
tym samym płacąc za opakowanie dwa 
razy – przy zakupie i utylizacji. W rezul-
tacie jesteśmy zakładnikami obu stron, 
producentów i włodarzy, a największym 
beneficjentem są chyba producenci wor-
ków na śmieci. 

Taka polityka śmieciowa i promo-
wanie „ekologicznych” (oczywiście droż-
szych) opakowań może budzić podej-
rzenia, że nikt nie ma interesu w faktycz-
nym ograniczaniu produkcji odpadów.  
Z jakiego innego powodu bowiem odpo-
wiedzialnością obarcza się użytkownika,  
a nie producenta? Dlaczego zamiast  
zakazać produkowania słomek do na-
pojów, oferuje się klientom „biodegra-
dowalne” rurki? „Biodegradowalne” w 
cudzysłowie, bo zwykle takie słomki są 

indywidualnie opakowane w... plastik, 
ponoć dla higieny. 

Oczywiście najprostszą odpowie-
dzią na te pytania są pieniądze. Używa-
nie plastiku jest opłacalne dla dużych 
konsorcjów. Gdyby Coca-Cola, aktualnie 
największy „plastikowy truciciel” świata, 
wrócił do szklanych butelek, koszty trans-
portu (szkło jest znacznie cięższe od plasti-
ku) i ryzyko zniszczenia towaru wzrosłyby 
niepomiernie. A część dochodów takich 
koncernów trafia do skarbu państwa w 
postaci podatków. Dodatkowo w nie-
których częściach świata politycy mogą 
legalnie przyjmować wsparcie finansowe 
od korporacji (np. UsA). Z punktu widze-
nia polityków więc nakładanie sankcji na 
duże firmy to gryzienie karmiącej ręki. 

Co możemy zatem zrobić? 
Prawdę powiedziawszy, niewiele. Mo-

żemy kupować marchewkę i brokuły w 
lokalnych warzywniakach, gdzie produkty 
zwykle leżą luzem. Możemy pić kranówkę, 
rezygnując z plastikowych butelek. Ale 
już kupno mleka okaże się problematycz-
ne. ilu z nas ma wszak możliwość kupić 
mleko w szklanej butelce od gospodarza, 
jak się to robiło 30 lat temu? Podpowiem: 
praktycznie nikt, bo regulacje krajowe i 
międzynarodowe na dobrą sprawę zde-
legalizowały taki zakup. 

Możemy zatem zastawić sobie całe 
mieszkanie koszami na rozmaite odmiany 
śmieci, ale dopóki nie zmienią się przepisy 
i producenci nie zaczną ponosić odpowie-
dzialności za swoje produkty, nasza segre-
gacja będzie równie śmieszna i skuteczna, 
co używanie łyżki stołowej do wylewania 
wody z pokładu tonącego Titanica. A dy-
rektor fabryki będzie się jeszcze domagał 
pieniędzy za dzierżawę łyżki.              Karla

Nabici 
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I Zastępca Burmistrza Hanna Kułakowska-Michalak odebrała 6 marca 2019 r. z rąk Wojewody  
Mazowieckiego Zdzisława Sipiery promesę na środki przyznane w ramach złożonej oferty w konkursie 
Rządowego Programu na lata 2015-2020 „Senior+”.

Gmina Piaseczno po raz kolejny otrzymała fundusze w konkursie ofert w ramach Rządowego 
Programu na lata 2015-2020 „Senior+”. Łącznie ponad 220 tysięcy złotych zostanie przeznaczone na 
utworzenie oddzielnych pomieszczeń dla Klubu Seniora w Józefosławiu oraz na bieżącą działalność 
Miejskiego Klubu Seniora.

To kolejna transza na tworzenie i utrzymanie infrastruktury społecznej dla mieszkańców 60+.  
W ubiegłym roku Gmina Piaseczno po raz pierwszy brała udział w konkursie ofert i otrzymała  
150 tysięcy złotych na utworzenie pierwszego Miejskiego Klubu Seniora w Piasecznie. Na terenie 
Gminy Piaseczno działa również osiem klubów prowadzonych przez Miejsko-Gminny Ośrodek Po- 
mocy Społecznej w Piasecznie. Niektóre z nich działają już kilkanaście lat.

Informujemy, że zgodnie z ustaleniami pomiędzy firmami Progres – Budownictwo i Przedsiębior- 
stwem Ciepłowniczo-Usługowym w Piasecznie, nastąpi czasowe zamknięcie ul. Nadarzyńskiej  
i ul. Czajewicza, na czas wykonywania robót budowlanych sieci ciepłowniczej w pasach drogowych  
w następujących terminach:

 • od 25.03 – zamkniecie ulicy Czajewicza, przy pozostawionym przejeździe ul. Nadarzyńską;
 • 27.03 – 31.03 – zamknięcie skrzyżowania ulic Nadarzyńskiej i Czajewicza;
 • 01.04 – otwarcie ograniczonego przejazdu ul. Nadarzyńską przez skrzyżowanie ulic Nadarzyńskiej  
i Czajewicza, bez wjazdu w ul. Czajewicza;
 • 10.04 – otwarcie ulic Czajewicza i Nadarzyńskiej, przywrócenie pierwotnego układu komunikacyj-
nego w tym rejonie.

Pełna czasowa organizacja ruchu na wszystkich etapach realizacji zadania dostępna na stronie 
www.piaseczno.eu

za utrudnienia przepraszamy.

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 i 2 ustawy z dnia 21 sierp- 
nia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2018 r., poz. 2204 ze zm.) informuje,  
iż na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta i Gminy Piaseczno przy ul. Kościuszki 5 – na I piętrze (przy  
sekretariacie Burmistrza) oraz na stronie internetowej www.piaseczno.eu został udostępniony  
do publicznej wiadomości wykaz nieruchomości gminnych przeznaczonych do zbycia w drodze 
darowizny na rzecz Powiatu Piaseczyńskiego - nieruchomość gruntowa niezabudowana oznaczona 
jako działka nr ewid. 127/25 o pow. 0,01ha, położona w miejscowości Bobrowiec gm. Piaseczno  
m. piaseczno, przy ul. Mazowieckiej.

II Zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Piaseczno
mgr inż. Robert Widz

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 
1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2018r, poz. 2204 ze zm.) informuje, iż na tablicy 
ogłoszeń w siedzibie Urzędu MiG Piaseczno, z/s w Piasecznie przy ul. Kościuszki 5 oraz na stronie 
internetowej www.piaseczno.eu, zamieszczony został wykaz dot. wydzierżawienia na okres od dnia 
15.04.2019 r. do dnia 15.10.2019 r. cz dz nr 50 obr. 20 m. piaseczno o pow. 63 m2 z przeznaczeniem 
pod ogródek letni restauracji.

Burmistrz Miasta i Gminy PiasecznoBurmistrz Miasta i Gminy Piaseczno na podstawie art. 35 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r.  
o gospodarce nieruchomościami ( Dz. U. z 2018 r. poz. 2204) informuje, że na tablicy ogłoszeń Urzędu  
Miasta i Gminy Piaseczno przy ul. Kościuszki 5 – na I piętrze przy sekretariacie Burmistrza oraz  
na stronie internetowej www.piaseczno.eu zamieszczony został do publicznej wiadomości: 

• „wykaz nieruchomości przeznaczonych do wynajęcia” – lokal użytkowy o powierzchni  
23,92 m2,  usytuowany  w  piwnicy w budynku  administracyjnym Cmentarza Komunalnego  w  piasecz- 
nie przy ul. Julianowskiej przeznaczony do wynajęcia w trybie bezprzetargowym, na okres 3 lat,  
na prowadzenie sali przedpogrzebowej - chłodni.

• „wykaz nieruchomości przeznaczonych do użyczenia” – nieruchomość zabudowana oznaczona 
jako działka ewidencyjna nr 124, o powierzchni 0,1800ha, zabudowana budynkiem o powierzchni 
ok. 150,0 m2, położona w Zalesiu Górnym przy ul. Wiekowej Sosny 4 przeznaczona do użyczenia,  
na okres 1 roku, na rzecz Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Piasecznie, na prowa- 
dzenie Klubu Seniora. 

Promesa w ramach programu Senior+czasowe zamknięcie ulicy 
przy skrzyżowaniu 

ul. nadarzyńskiej i czajewicza

INFORMACJA
o wywieszeniu wykazu nieruchomości przeznaczonych do zbycia przez gminę piaseczno  

INFORMACJA

INFORMACJA

\\\ REGION

Członkowie i przyjaciele 
Stowarzyszenia Dobra Wola 
zapraszają na kolejne sadzenie 
lasu. 

l as Dobrej Woli to cykliczna impreza 
odbywająca się od 2008 roku. Po-

mysłodawcami byli uczniowie Zespo-
łu Szkół w Mrokowie, wolontariusze 
w Stowarzyszeniu Dobra Wola OPP. 
Uczestnikami są osoby niepełnospraw-
ne, ich opiekunowie, wolontariusze, 
przyjaciele, znajomi i każdy kto ma 
ochotę spędzić czas w okolicznościach 
przyrody. W partnerstwie z Nadleśni-
ctwem Chojnów, Gminą lesznowola, Po-

wiatem Piaseczyńskim, Gminą Raszyn i 
Powiatem Pruszkowskim,  uczestnicy 
początkowo sprzątali lasy. Wspierani 
przez strażaków, przedsiębiorców, ar-
tystów, naukowców, aktorów co roku 
w kwietniu robiliśmy porządki w lesie. 
kiedy mieszkańcy, zawstydzeni faktem 
sprzątania przez niepełnosprawnych 
ich najbliższych okolic, przestali śmie-
cić, trzeba było zmienić formułę akcji 
i zacząć sadzić las w miejscach do tego 
przeznaczonych. Pierwszy las Dobrej 
Woli posadzono w 2015 roku. W roku 
2017, w ramach akcji las Dobrej Woli,  
usuwano czeremchę amerykańską, ga-
tunek rośliny zawleczonej do naszych 
naturalnych siedlisk i niezwykle inwa-
zyjny.

W dotychczasowych akcjach sa- 
dzenia lasu Dobrej Woli zalesiono 
ponad 6 ha, sadząc blisko 100 tys.  
sadzonek drzew. akcja cieszy się bar- 
dzo dużym zainteresowaniem z roku  
na rok liczba sadzących wzrasta. Roz-
szerza się także obszar sadzenia; od 
tego roku, poza terenem Nadleśnictwa 
Chojnów, las Dobrej Woli będzie posa-
dzony także w okolicach Ciechanowa, 
sadzącymi będą również osoby niepeł-
nosprawne. 

Posadzenie własnego drzewa to do-
bry powód aby pojawić się 6 kwietnia. 
w leśnych ostępach okolic Magdalenki 
przy ul Gajowej. Wskazówki dojazdu 
znajdują się w Google Maps pod hasłem 
„iV las Dobrej Woli 2019”. 

red.

Las Dobrej Woli
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l atem 1965 roku po raz pierwszy 
pojechałam do kościoła w Starej 

iwicznej, wsi założonej niegdyś przez 
władze pruskie dla kolonistów niemie-
ckich i nazwanej alt ilvesheim. Podró-
żując rowerem polnymi drogami z ulicy 
Bema, wśród pół kapusty, jęczmienia i 
ziemniaków do północnych granic mia-
sta, nagle trafiłam w miejsce naprawdę 
tajemnicze. 

Wieżę kościoła w Starej iwicznej 
było widać w Piasecznie z dużej odle-
głości. Obserwatorowi stojącemu na 
niewielkim nasypie kolejki wąskotoro-
wej przy ul. Sienkiewicza majestatycz-
na, smukła iglica kościoła ukazywała 
się w południowym słońcu wyjątkowo 
malowniczo. 

 Zawsze fascynował mnie ten koś-
ciół; widziałam, że nikt do niego nie cho-

dzi i też nikt o nim ze mną nie chciał roz-
mawiać, co powodowało u mnie jeszcze 
większą ciekawość. i w końcu stanęłam 
przed potężnymi drzwiami świątyni. 

Dokładnie pamiętam klimat tej chwili. 
Było upalne południe, wokół panowała 
niesamowita cisza, nawet świerszcze 
zamilkły. Drzwi kościoła wydawały się 
zamknięte na klucz, zardzewiała klam-
ka sugerowała, że nikt od dawna nie 
wchodził do środka tego niegdyś miej-
sca kultu. Nacisnęłam klamkę, okazało 
się że drzwi są otwarte, uchyliłam je. 
Powiało chłodem. Ujrzałam obszerne, 
majestatyczne i puste wnętrze starej 
świątyni, wypełnione promieniami 
słońca, padającymi przez zakurzone, 
neogotyckie, smukłe okna. Na parape-
tach okien siedziały gołębie. Jeden z 
nich wystraszony przefrunął z łopotem 
skrzydeł hałaśliwie pod sufitem, co w 
tej ciszy zabrzmiało jak ostrzeżenie. 
Wystraszyłam się i zamknęłam drzwi. 
kościół i okolica wydawała się całkowi-

cie opuszczone, nigdzie żywego ducha. 
Gdzie się podziali ci, co wypełniali nie-
gdyś tę ładną architektonicznie świąty-
nię? Chrzcili tu dzieci, żegnali swoich 

bliskich zmarłych, wznosili modły w 
Wielkanoc i Boże Narodzenie, dyskuto-
wali z sąsiadami w poranki niedzielne 
przed mszą, witani przez pastora? Za-
stanawiające jest, jak mało o nich wie-
my. Nazywano ich „niemieckimi kolo-
nistami”, zamieszkiwali całe Mazowsze. 
W Piasecznie i okolicy stanowili ponoć 
10-15% mieszkańców. Na ulicy Bema 
kilka domów przed wojną zajmowały 
rodziny niemieckie, co więcej – byli pra-
wowitymi właścicielami domów i ziemi. 
Mój dziadek Staś, z pochodzenia Ślązak 
z niemieckiej rodziny, mówiący perfekt 
po niemiecku, przyjaźnił się z „nimi”. Na 
moje pytania o „nich” nie chciał odpo-
wiadać, smutniał. W pamiętnikach z XiX 
i początku XX wieku odnalazłam to co 
mnie najbardziej interesowało – cha-
rakter i styl życia rodzin niemieckich 
mieszkających w Warszawie i okolicach. 
Ferdynand Hoesick w pierwszym tomie 
swoich wspomnień pod tytułem „Dom 
rodzicielski” opisuje wędrówkę swoich 

przodków, podróżujących z małych nie-
mieckich miasteczek, przez duże miasta 
niemieckie w Westfalii, aż do Warszawy, 
gdzie się zatrzymywali i zakładali rodzi-
ny. Znakomici rzemieślnicy, perfekcyjnie 
wykonujący swoje prace, z charakteru 
raczej spokojni, unikający konfliktów. 
tak też opisywała ich moja babka, twier-
dząc, że w czasie ii wojny manifestowali 
swój stosunek do faszyzmu udając, że 
nie wiedzą np. o żydowskiej rodzinie 
ukrywającej się u kłosiewiczów. Czy 
się asymilowali z Polakami w miejscu 
zamieszkania? Jedni tak, inni nie. W nie-
których rodzinach dalej mówiono po 
niemiecku nawet w trzecim pokoleniu. 
Hoesickowie, katolicy, chodzili do koś-
cioła Paulinów w Warszawie na msze, w 
trakcie których wygłaszano kazania po 
niemiecku. Dziadek autora wspomnień 
przyjaźnił się kowalem Reicheltem, 
sławnym żarłokiem, który potrafił sam 

zjeść nie tylko całą gęś, ale też całego 
indyka, za to spokojnie można było mu 
powierzyć wszystkie prace kowalskie. 
Paradną figurą był rzeźnik knauft, któ-
ry potrafił wziąć antałek piwa na plecy 
razem ze szczotkarzem Feistem, usa-
dzonym na antałku, i tak paradować 
pół mili. Popisy te na ogół odbywały się 
w Bobrowcu koło Piaseczna, u najza-
możniejszych w okolicy kolonistów nie-
mieckich Rittmannów, u których można 
było kupić drewno dębowe. Położony 
wśród lasów barona Dangla, należących 
do dominium Głoskowa i Gołkowa, Bo-
browiec był celem wspaniałych wycie-
czek w lecie. Zimą jeżdżono tam na po-
lowania. Zwykle z Warszawy wyruszała 
wesoła kawalkada bryczek lub sań i w 
samym Bobrowcu, w wielkiej altanie, 
słynnej na całą Warszawę, tańczono i 
nie wylewano za kołnierz. Po śmierci 
pana Rittmanna jego piękna żona wy-
szła za kowala Böema. Czy był to kowal 
z Bobrowca? Nie wiem. 

W 1898 r. zaczęto wydawać w War-
szawie czasopismo „Zwiastun ewange-
liczny”, redagowane przez ks. pastora 
Burschego, pastora i jego krewnych, 
znanych do dziś w Piasecznie. W moim 
posiadaniu jest skan dziewiątego nume-
ru pisma, z 1898 roku, w którym – ku 
swojej radości – odnalazłam szczegóło-
wy opis budowy i konsekracji kościoła 
w Starej iwicznej. Oto cytat z zachowa-

niem oryginalnej pisowni: „tuż pod 
Piasecznem, miasteczkiem w powiecie 
Warszawskim, o jakie półtorej wiorsty 
najwyżej od tej osady, wznosi się piękny 
kościół, którego wieżę o kilka wiorst z 
każdej widać strony. kościół ten zbudo-
wał zbór ewangelicki w Starej iwicznie. 
Nieznaną zapewne będzie większości 
czytelników ta nazwa, choć parafja ist-

nieje od 1843 roku, a ewangelicy, prze-
ważnie koloniści niemieccy, od lat wielu 
już w tych osiedli stronach. Jeszcze w 
początku bieżącego stulecia wieś Stara 
iwiczna miała swoją szkółkę religijną, 
a przy niej salę modlitwy, w której z 
bliższych i dalszych stron święta zbie-
rano się dla słuchania Słowa Bożego. Z 
biegiem czasu drewniany ten domek, 
choć częstokroć restaurowany i odna-
wiany, mocno się pochylił, okazał się 

zbyt szczupłym i od dawna już nie od-
powiadał potrzebom coraz liczniejszej 
parafji. Od dawna też życzeniem ewan-
gelików w Starej iwicznie i okolicach 
było zamienić dom modlitwy na kościół, 
zbudować sobie świątynię, w której by 
i podczas większych uroczystości mogli 
się pomieścić parafjanie. ale jak często 
bywa, rok upływał za rokiem, a życzenia 
pozostawały życzeniami, mieszczono 

się po dawnemu w szczupłej sali, a przy 
większych zebraniach zborownicy gro-
madzili się na dworzu przed oknami, 
byle choć w części brać udział w na-
bożeństwie, i z upragnieniem czekali i 
wyglądali lepszych czasów”. CDN

 Małgorzata Szturomska

Niemcy

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

Kościół w Starej Iwicznej 

Kościół w Starej Iwicznej. Zdjęcie z początku XX w.

Stara Iwiczna

Strona tytułowa „Zwiastuna Ewangelicznego”

Popisy te  
na ogół odbywały się  

w Bobrowcu  
koło Piaseczna,  

u najzamożniejszych 
w okolicy kolonistów 

niemieckich Rittmannów

Na parapetach okien 
siedziały gołębie. Jeden 

z nich wystraszony 
przefrunął z łopotem 
skrzydeł hałaśliwie  

pod sufitem, co w tej 
ciszy zabrzmiało  
jak ostrzeżenie
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Działając na podstawie art. 9o ust. 6 ustawy z dnia 28 marca 2003 r. 
o transporcie kolejowym (Dz. U. z 2017 r., poz. 2117 ze zm.) – dalej u.t.k. 
informuję, że na wniosek inwestora: PKP Polskie Linie Kolejowe s.A.,  
ul. Targowa 74, 03-734 Warszawa, zostało wszczęte postępowanie  
administracyjne w sprawie wydania decyzji o ustaleniu lokalizacji linii  
kolejowej w celu realizacji inwestycji polegającej na:

Budowie, przebudowie i rozbudowie linii kolejowej nr 8 Warszawa 
Okęcie – Radom (od km 38,800 do km 58,100), w związku z realizacją  
projektu POiiŚ 5.1.3 „Modernizacja linii kolejowej nr 8, odcinek Warszawa 
Okęcie– Radom (LOT A, B, F) – Faza ii”, w zakresie szlaku Czachówek – Chynów 
od km 38,800 do km 41,900.

Linie rozgraniczające teren planowanej inwestycji obejmują 
nieruchomości na terenie gminy Góra Kalwaria powiat piaseczyński i gminy 
Chynów powiat grójecki, wskazane poniżej (w nawiasach podano numery 
działek ewidencyjnych przed projektowanym podziałem): 

Gmina Góra Kalwaria
Obręb ewidencyjny 21-Julianów - działki o nr: 127/1, 125, 123/3 (123), 122/3 
(122), 150/1 (150), 167/23 (167/1).

Gmina Chynów
Obręb ewidencyjny 7-Budy Sułkowskie - działki o nr: 85/3, 85/1, 31/4 (31/1), 
98/1 (98), 99/1 (99), 101/1 (101), 119/1 i 119/2 (119), 120/1 i 120/2 (120), 121/1 
i 121/2 (121), 122/1 i 122/2 (122), 123/1 i 123/2 (123), 124/1 i 124/2 (124), 
125/1 i 125/2 (125), 126/1 i 126/2 (126), 127/1 i 127/2 (127), 128/1 i 128/2 
(128), 129/1 i 129/2 (129), 130/1 i 130/2 (130), 131/1 i 131/2 (131), 132/1  
i 132/2 (132), 159/5 (159/3), 160/5 (160/3), 161/5 (161/3), 162/1 (162), 163/1 
(163), 192/20 (192/1), 192/22 (192/2), 106/5 (106/2), 107/1 (107), 108/1 (108), 
109/1 (109), 110/1 (110), 111/1 (111), 112/1 (112), 113/1 (113), 114/1 (114), 
115/1 (115), 116/1 (116), 117/1 (117), 118/1 (118), 146/1 (146), 147/1 (147), 
149/14 (149/1), 149/16 (149/8), 149/18 (149/9), 158/1 (158), 104/5 (104/2), 
106/3 (106/1), 192/26 (192/13), 192/24 (192/3);
Obręb ewidencyjny 48-Sułkowice - działki o nr: 173, 174/47 (174/25), 
124/52 (124/38), 124/54 (124/8), 124/66 (124/21), 124/68 (124/24), 153/4 
(153/1), 155/1 (155), 124/46 (124/39), 124/50 (124/37), 124/56 (124/9), 
124/58 (124/10), 124/60 (124/15), 124/62 (124/17), 124/64 (124/19), 124/70 
(124/26), 124/72 (124/29), 124/74 (124/2), 139/3 (139/2), 141/1 (141), 143/1 
(143), 145/1 (145), 146/5 (146/1), 146/3 (146/2), 147/3 (147/2), 148/3 (148/1), 
149/12 (149/1), 149/14 (149/2), 150/5 (150/1), 150/7 (150/2), 151/7 (151/1), 
151/9 (151/4), 151/11 (151/5), 154/3 (154/1), 174/41 (174/19), 174/49  
i 174/50 (174/18), 174/43 (174/16), 174/45 (174/17), 174/39 (174/22), 177/1 
(177), 124/48 (124/36), 153/6 (153/2), 124/32, 153/3, 124/3;
Obręb ewidencyjny 19-Grobice Nowe - działki o nr: 90, 97/3 (97/2), 98/7  
i 98/8 oraz 98/9 (98/2), 98/5 (98/4), 43/2 (43/1), 98/3;
Obręb ewidencyjny 8-Chynów - działka o nr 210.

W związku z planowaną inwestycją przewidywane są ograniczenia  
w korzystaniu z nieruchomości, zgodnie z przepisami art. 9q ust. 1 pkt 
6. u.t.k.: „w celu zapewnienia prawa do wejścia na teren nieruchomości  
dla prowadzenia inwestycji kolejowej, w tym dokonania związanej z nią 
budowy lub przebudowy układu drogowego lub urządzeń wodnych,  
lub założenia i przeprowadzenia na nich ciągów drenażowych przewodów 
i urządzeń służących do przesyłania płynów, pary, gazów i energii  
elektrycznej oraz urządzeń łączności i sygnalizacji, a także innych  
podziemnych i naziemnych lub nadziemnych obiektów i urządzeń 
niezbędnych do korzystania z tych przewodów i urządzeń, a także prac 
związanych z konserwacją, utrzymaniem lub usuwaniem awarii”, dotyczące 
następujących nieruchomości (w nawiasach podano numery działek  
ewidencyjnych przed projektowanym podziałem):

Gmina Góra Kalwaria
Obręb ewidencyjny 21-Julianów - działki o nr: 124, 67, 123/4 (123), 122/4 
(122), 160, 69, 53.

Gmina Chynów
Obręb ewidencyjny 7-Budy Sułkowskie - działki o nr: 153, 155/1, 87, 96, 99/2 
(99), 101/2 (101), 119/3 (119), 122/3 (122), 129/3 (129), 133, 163/2 (163), 164, 
192/21 (192/1), 192/23 (192/2), 149/15 (149/1), 106/4 (106/1), 192/25 (192/3), 
102, 104/1; 

Obręb ewidencyjny 48-Sułkowice - działki o nr: 124/53 (124/38), 124/55 
(124/8), 124/67 (124/21), 124/69 (124/24), 153/5 (153/1), 155/2 (155), 163/1, 
163/5, 164/1, 124/47 (124/39), 124/51 (124/37), 124/57 (124/9), 124/59 
(124/10), 124/61 (124/15), 124/63 (124/17), 124/65 (124/19), 124/71 (124/26), 
124/28, 124/73 (124/29), 124/75 (124/2), 125, 139/4 (139/2), 154/4 (154/1), 
174/23, 124/49 (124/36), 153/7 (153/2), 176/6, 162/1, 161/1, 161/2, 160/1, 
160/2, 159/1, 159/3, 158, 141/2 (141), 143/2 (143), 145/2 (145), 146/4 (146/2), 
146/6 (146/1), 176/2;
Obręb ewidencyjny 19-Grobice Nowe - działki o nr: 84/2, 97/1, 98/6 (98/4), 
42, 83/2, 88/1.

Realizacja przedmiotowej inwestycji kolejowej wymaga przejścia przez 
działkę, stanowiącą teren wód płynących: nr 85/2 obręb ewidencyjny 7 
Budy Sułkowskie inwestor zgodnie z art. 9ya ust. 1 u.t.k. jest uprawniony 
do jej nieodpłatnego zajęcia na czas realizacji inwestycji. stosownie  
do art. 9ya ust. 4 i 5 u.t.k. inwestor winien uzgodnić w drodze pisemnego 
porozumienia z odpowiednimi podmiotami, o których mowa w art. 212 
ust. 1 ustawy z dnia 20 lipca 2017 r. Prawo wodne (Dz. U z 2017 r. poz. 1566 
ze zm.) zakres, warunki i termin tego zajęcia, a prawo do dysponowania 
przedmiotową nieruchomością na cele budowlane inwestor będzie musiał 
uzyskać na zasadach ogólnych.

Powyższe nieruchomości stanowią obszar na którym będzie  
realizowana planowana inwestycja.

inwestycja będzie wymagała zatwierdzenia podziałów nieruchomości 
(art. 9g ust. 1 pkt 5 u.t.k.) wskazanych poniżej (w nawiasach podano  
numery działek ewidencyjnych wydzielonych w wyniku projektowanych 
podziałów nieruchomości, pogrubionym drukiem wskazano numery  
działek przeznaczonych do przejęcia pod inwestycję):

Gmina Góra Kalwaria
Obręb ewidencyjny 21-Julianów - działki o nr: 123 (123/3, 123/4), 122 (122/3, 
122/4), 150 (150/1, 150/2), 167/1 (167/23, 167/24).

Gmina Chynów
Obręb ewidencyjny 7-Budy Sułkowskie - działki o nr: 31/1 (31/4, 31/5), 98 
(98/1, 98/2), 99 (99/1, 99/2), 101 (101/1, 101/2), 119 (119/1, 119/2, 119/3), 
120 (120/1, 120/2, 120/3), 121 (121/1, 121/2, 121/3), 122 (122/1, 122/2, 
122/3), 123 (123/1, 123/2, 123/3), 124 (124/1, 124/2, 124/3), 125 (125/1, 
125/2, 125/3), 126 (126/1, 126/2, 126/3), 127 (127/1, 127/2, 127/3), 128 
(128/1, 128/2, 128/3), 129 (129/1, 129/2, 129/3), 130 (130/1, 130/2, 130/3), 
131 (131/1, 131/2, 131/3), 132 (132/1, 132/2, 132/3), 159/3 (159/5, 159/6), 
160/3 (160/5, 160/6), 161/3 (161/5, 161/6), 162 (162/1, 162/2), 163 (163/1, 
163/2), 192/1 (192/20, 192/21), 192/2 (192/22, 192/23), 106/2 (106/5, 106/6), 
107 (107/1, 107/2), 108 (108/1, 108/2), 109 (109/1, 109/2), 110 (110/1, 
110/2), 111 (111/1, 111/2), 112 (112/1, 112/2), 113 (113/1, 113/2), 114 
(114/1, 114/2), 115 (115/1, 115/2), 116 (116/1, 116/2), 117 (117/1, 117/2), 
118 (118/1, 118/2), 146 (146/1, 146/2), 147 (147/1, 147/2), 149/1 (149/14, 
149/15), 149/8 (149/16, 149/17), 149/9 (149/18, 149/19), 158 (158/1, 158/2), 
104/2 (104/5, 104/6), 106/1 (106/3, 106/4), 192/13 (192/26, 192/27), 192/3 
(192/24, 192/25);
Obręb ewidencyjny 48-Sułkowice - działki o nr:174/25 (174/47, 174/48), 
124/38 (124/52, 124/53), 124/8 (124/54, 124/55), 124/21 (124/66, 124/67), 
124/24 (124/68, 124/69), 153/1 (153/4, 153/5), 155 (155/1, 155/2), 124/39 
(124/46, 124/47), 124/37 (124/50, 124/51), 124/9 (124/56, 124/57), 124/10 
(124/58, 124/59), 124/15 (124/60, 124/61), 124/17 (124/62, 124/63), 124/19 
(124/64, 124/65), 124/26 (124/70, 124/71), 124/29 (124/72, 124/73), 124/2 
(124/74, 124/75), 139/2 (139/3, 139/4), 141 (141/1, 141/2), 143 (143/1, 
143/2), 145 (145/1, 145/2), 146/1 (146/5, 146/6), 146/2 (146/3, 146/4), 
147/2 (147/3, 147/4), 148/1 (148/3, 148/4), 149/1 (149/12, 149/13), 149/2 
(149/14, 149/15), 150/1 (150/5, 150/6), 150/2 (150/7, 150/8), 151/1 (151/7, 
151/8), 151/4 (151/9, 151/10), 151/5 (151/11, 151/12), 154/1 (154/3, 154/4), 
174/19 (174/41, 174/42), 174/18 (174/49, 174/50, 174/51), 174/16 (174/43, 
174/44), 174/17 (174/45, 174/46), 174/22 (174/39, 174/40), 177 (177/1, 
177/2), 124/36 (124/48, 124/49), 153/2 (153/6, 153/7);
Obręb ewidencyjny 19-Grobice Nowe - działki o nr: 97/2 (97/3, 97/4), 98/2 
(98/7, 98/8, 98/9, 98/10), 98/4 (98/5, 98/6), 43/1 (43/2, 43/3).

Realizacja planowanej inwestycji będzie wymagała, zgodnie z art.  
9q ust 1 pkt. 7 u.t.k., przejęcia na rzecz skarbu Państwa następujących 

nieruchomości (w nawiasach podano numery działek ewidencyjnych przed 
projektowanym podziałem): 

Gmina Góra Kalwaria
Obręb ewidencyjny 21-Julianów - działki o nr: 123/3 (123), 122/3 (122), 
167/23 (167/1).

Gmina Chynów
Obręb ewidencyjny 7-Budy Sułkowskie - działki o nr: 31/4 (31/1), 98/1 (98), 
99/1 (99), 101/1 (101), 119/1 i 119/2 (119), 120/1 i 120/2 (120), 121/1 i 121/2 
(121), 122/1 i 122/2 (122), 123/1 i 123/2 (123), 124/1 i 124/2 (124), 125/1  
i 125/2 (125), 126/1 i 126/2 (126), 127/1 i 127/2 (127), 128/1 i 128/2 (128), 
129/1 i 129/2 (129), 130/1 i 130/2 (130), 131/1 i 131/2 (131), 132/1 i 132/2 
(132), 159/5 (159/3), 160/5 (160/3), 161/5 (161/3), 162/1 (162), 163/1 (163), 
192/20 (192/1), 192/22 (192/2), 106/5 (106/2), 107/1 (107), 108/1 (108), 109/1 
(109), 110/1 (110), 111/1 (111), 112/1 (112), 113/1 (113), 114/1 (114), 115/1 
(115), 116/1 (116), 117/1 (117), 118/1 (118), 146/1 (146), 147/1 (147), 149/14 
(149/1), 149/16 (149/8), 149/18 (149/9), 158/1 (158), 106/3 (106/1), 192/26 
(192/13), 192/24 (192/3);
Obręb ewidencyjny 48-Sułkowice - działki o nr: 174/47 (174/25), 124/52 
(124/38), 124/54 (124/8), 124/66 (124/21), 124/68 (124/24), 153/4 (153/1), 
155/1 (155), 124/46 (124/39), 124/50 (124/37), 124/56 (124/9), 124/58 
(124/10), 124/60 (124/15), 124/62 (124/17), 124/64 (124/19), 124/70 (124/26), 
124/72 (124/29), 124/74 (124/2), 139/3 (139/2), 141/1 (141), 143/1 (143), 
145/1 (145), 146/5 (146/1), 146/3 (146/2), 147/3 (147/2), 148/3 (148/1), 
149/12 (149/1), 149/14 (149/2), 150/5 (150/1), 150/7 (150/2), 151/7 (151/1), 
151/9 (151/4), 151/11 (151/5), 154/3 (154/1), 174/41 (174/19), 174/49  
i 174/50 (174/18), 174/43 (174/16), 174/45 (174/17), 174/39 (174/22), 177/1 
(177), 124/48 (124/36), 153/6 (153/2), 124/32, 153/3, 124/3;
Obręb ewidencyjny 19-Grobice Nowe - działki o nr: 97/3 (97/2), 98/7 i 98/8 
oraz 98/9 (98/2), 98/5 (98/4), 43/2 (43/1).

Akta sprawy, zgodnie z art. 10 § 1 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. 
Kodeks postępowania administracyjnego (Dz. U. z 2018 r., poz. 2096 ze zm.)  
– dalej k.p.a., który stanowi, że „organy administracji publicznej obowiązane 
są zapewnić stronom czynny udział w każdym stadium postępowania,  
a przed wydaniem decyzji umożliwić im wypowiedzenie się co do zebranych 
dowodów i materiałów oraz zgłoszonych żądań”, znajdują się do wglądu  
w Wydziale infrastruktury Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego,  
Pl. Bankowy 3/5, 00-950 Warszawa, pokój nr 7 POK, gdzie można zgłaszać 
uwagi i wnioski, w terminie 7 dni, od daty zawiadomienia o wszczęciu 
postępowania administracyjnego w przedmiotowej sprawie. 

stosownie do treści art. 49 § 2 k.p.a., zawiadomienie uważa się  
za dokonane po upływie 14 dni, od dnia publicznego ogłoszenia  
w niniejszej sprawie. 

Data publicznego ogłoszenia 20 marca 2019 r.
Z dniem doręczenia zawiadomienia o wszczęciu niniejszego 

postępowania administracyjnego w odniesieniu do nieruchomości objętych 
wnioskiem o wydanie decyzji o ustaleniu lokalizacji linii kolejowej, do czasu 
ostatecznego zakończenia postępowania w sprawie wydania takiej  
decyzji, nie wydaje się decyzji o pozwoleniu na budowę dla innych  
inwestycji, a toczące się postępowania w tych sprawach podlegają  
zawieszeniu do czasu ostatecznego zakończenia postępowania w sprawie 
wydania decyzji o ustaleniu lokalizacji linii kolejowej (art. 9o ust. 12 u.t.k.).

W przypadku zgłoszenia zamiaru wykonywania robót budowlanych 
wszczęcie postępowania w przedmiocie wydania decyzji o ustaleniu  
lokalizacji linii kolejowej zobowiązuje właściwy organ administracji  
architektoniczno-budowlanej do wniesienia sprzeciwu od zgłoszenia (art. 9o 
ust. 13 u.t.k.).

Powyższych warunków nie stosuje się do postępowań dotyczących  
inwestycji celu publicznego, których przygotowanie i realizacja następuje 
za zgodą podmiotu, na wniosek którego wszczęto postępowanie  
w przedmiocie wydania decyzji o ustaleniu lokalizacji linii kolejowej (art. 9o 
ust. 14 u.t.k.).

W toku postępowania strony oraz ich przedstawiciele i pełnomocnicy 
mają obowiązek zawiadomić organ administracji publicznej o każdej  
zmianie swego adresu (art. 41 pkt § 1 i § 2 k.p.a.).

W trakcie prowadzonego postępowania, o czynnościach tutejszego 
organu, strony postępowania będą informowane w drodze publicznych 
obwieszczeń, zgodnie z art. 49 § 1 k.p.a.
WI-I.747.2.2.2019.EA
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\\\ POWIAT

krótki przegląd 
najważniejszych wydarzeń 
ligowych, które czekają na nas 
w najbliższy weekend.

N areszcie! Po miesiącach oczeki-
wania nadszedł koniec przerwy 

między rozgrywkami piłkarskimi w 
niższych ligach i zaczyna się runda wio-
senna. lokalne stadiony znów – mamy 
nadzieję – zapełnią się kibicami, a na 
murawie ujrzymy walkę do ostatniego 
gwizdka sędziego. emocji z pewnością 
nie zabraknie.

\\\   Na początek wyjazd
Zawodnicy klubu MkS Piaseczno 

rozpoczną rundę w karczewie, gdzie 
zmierzą się z miejscowym Mazurem 

(sobota 16:00). Drużyna z Piaseczna 
obecnie zajmuje 5. miejsce w ligowej 
tabeli i ma na koncie o 5 punktów wię-
cej od rywala. Podopieczni trenera igo-
ra Gołaszewskiego w trakcie przerwy 
rozegrali wiele ciekawych sparingów 
(między innymi z Polonią Warszawa). 
W meczu u siebie MkS wygrał 3:2, cie-
kawe, jak będzie tym razem.

Z pozostałych meczów czwartoli-
gowych Perła Złotokłos zagra na wy-
jeździe z Mszczonowianką Mszczonów 
(sobota 13:00), a Sparta Jazgarzew po-
dejmie na własnym stadionie ekipę lkS 
Promna (sobota 11:00).

\\\   walka o ligowy byt
W lidze okręgowej mamy drużyny z 

naszego powiatu, które walczą o różne 
cele. Choć na czele stawki pewną po-
zycję ma Żyrardowianka Żyrardów, a 
apetyt na iV ligę posiada także Józefo-
via Józefów, to 5. lokatę zajmuje laura 
Chylice, która również może spróbować 
zawalczyć o awans. klub z Chylic zagra 
z rezerwami Ursusa Warszawa (sobo-
ta 11:00). W środku tabeli jest jeszcze 
MkS ii Piaseczno, którego zawodnicy 
zmierzą się z Przyszłością Włochy (nie-
dziela 11:00).

Dużo charakteru musi pokazać klub 
Sportowy konstancin, który z 9 oczka-
mi zajmuje ostatnie miejsce w lidze. kS 
walkę o ligowy byt rozpocznie ciężkim 

wyjazdem do będącej tuż nad nimi 
Chlebni (sobota 11:00).

\\\   Cel – awans
W a-klasie oczy wszystkich kibiców 

zwrócone będą w stronę Orła Baniochy. 
lider a-klasy ma 3 punkty więcej od 
Okęcia Warszawa i dołoży wszelkich 
starań, żeby kibice mogli świętować 
wygranie ligi. Pierwszy krok w stronę 
zrealizowania celu – wyjazd do Nada-
rzyna (sobota 12:00).

Z pozostałych drużyn „Serie a” FC 
lesznowola zagra u siebie z Walką ko-
sów (sobota 16:00), kS Nadstal powal-
czy w krzakach Czaplinkowskich z UkS-
em Siekierki (sobota 15:30), a Jedność 
Żabieniec zmierzy się w Warszawie ze 
Świtem (sobota 11:00).

\\\   Nowy trener – nowa jakość
Przegląd wydarzeń pierwszej kolej-

ki rundy wiosennej kończymy rozgryw-
kami B-klasy, która jednak zacznie się 
tydzień później. tutaj trzeba zwrócić 
uwagę przede wszystkim na koronę Gó-
ra kalwaria, w której doszło do dużej 
zmiany – nowym szkoleniowcem dru-
żyny został Mariusz Szewczyk. 30-letni 
trener w przeszłości prowadził w iV 
lidze kS konstancin i był bardzo blisko 
awansu do iii ligi. Obecnie trenuje także 
dzieci w akademii klubu Sportowego 
konstancin. Nowy trener już rozpoczy-
na realizowanie własnych pomysłów. 
korona aktualnie zajmuje pozycję lidera 
ligi, pierwszy mecz w nowej rundzie od-
będzie się 30 marca w Sośnince.

Tekst i zdjęcie rL

Koniec przerwy

Lokalne kluby walczą o różne cele – 
jedni o awans, drudzy o utrzymanie

\\\ LESZNOWOLA

Na gali zebrali się najlepsi 
sportowcy z gminy. Wydarzenie 
uświetnił występ finalistów 
programu „Mam talent!”.     

W sobotę 16 marca w Centrum 
edukacji i Sportu w Mysiadle 

odbyła się wielka gala sportu. Jak co 
roku pojawiło się wielu znakomitych 
sportowców z gminy lesznowola.  
Przybyli również przedstawiciele par-
lamentu, rządu, dyplomacji oraz samo-
rządów. Galę tradycyjnie poprowadził 
znany komentator sportowy Piotr Dę-
bowski.

– Wielu z państwa w to nie uwierzy, 
ale te spotkania z Państwem co roku 
są również dla mnie swego rodzaju in-
spiracją i taką mobilizacją w podjęciu 
różnych trudów sportowych. Jestem pa-
sjonatem sportu – oczywiście nie tylko 
sportów zawodowych, ale również jako 
taki zwykły człowiek, który zdaje sobie 
sprawę z tego, że sport jest niezwykle 
ważną sferą naszego życia. Jestem mi-
łośnikiem nie tylko sportu zawodowe-
go, ale przede wszystkim amatorskiego. 
a przecież większość z państwa to też 
wielbiciele sportu amatorskiego. kiedy 
zaczynamy trenować i ćwiczyć, to gdzieś 
tam delikatnie dotykamy różnych dy-
scyplin sportu i przy tym obcowaniu 
ze sportem dochodzi do nas przede 
wszystkim jedno – jak wiele wyrzeczeń 
i wiele pracy muszą wykonać ci, którzy 
potrafią wznieść się na wyżyny, ci którzy 
odnoszą sukcesy – powiedział na wstę-
pie dziennikarz tVP Sport.

– Muszę przyznać się, że bardzo 
dużo mi brakuje do państwa konse-
kwencji, pracowitości, kiedy dążycie do 
swojego sportowego celu. Mam chwile 
słabości i zwątpienia, ale jak spotykam 
się z Wami, to sobie myślę: „no skoro 
oni potrafią, to dlaczego nie ja?”. Wtedy 
po takim spotkaniu od razu biorę się do 
pracy i zaczynam więcej ćwiczyć, więcej 
trenować. Dlatego dla mnie te spotkania 
są bardzo ważne – dodał prowadzący 
galę.

O oprawę artystyczną zadbał fina-
lista V edycji programu „Mam talent!” 
– grupa Multivisual, która swoim poka-
zem świateł zrobiła ogromne wrażenie 
na gościach.

Podczas krótkiej projekcji filmowej 
zaprezentowano obiekty sportowe, 
którymi dysponuje gmina lesznowola 
(łącznie 76 obiektów sportowo-rekre-
acyjnych), a następnie przeszliśmy do 
rozdawania wyróżnień. Nagrody wrę-
czała między innymi Wójt Gminy lesz-
nowola Maria Jolanta Batycka-Wąsik.

– kłaniam się państwa rodzicom 
za to, że inspirujecie swoich najmłod-
szych i pokazujecie też, że sport jest za-
wsze wartością dodaną. Pragnę życzyć 
bardzo pięknych sportowych emocji i 
oczywiście niezapomnianego wieczoru 
– powiedziała pani wójt.

Specjalne wyróżnienia przyznano 
śp. Marioli Uczkiewicz-kampczyk, wie-
loletniej sekretarz gminy, która zawsze 
czynnie wspierała sport oraz śp. Jerze-
mu Bogucie, prezesowi klubu FC lesz-
nowola, który całe serce oddał klubowi.

Następna gala sportu już za rok.
Tekst i zdjęcia rafał Lipski

Nagrodzili sportowców
Nagrody wręczała między innymi Wójt Gminy Lesznowola Maria Jolanta 
Batycka-Wąsik

Występ grupy Multivisual

\\\ POWIAT

W ciągu najbliższych trzech lat 
rząd może przeznaczyć 130 
milionów na szkolenie dzieci  
i młodzieży w piłce nożnej.     

W zeszłym tygodniu całą Polskę 
obiegła wiadomość, że w ciągu 

najbliższych trzech lat państwo zamie-
rza wydać 130 milionów złotych na 
szkółki piłkarskie w całym kraju. infor-
mację podał poświęcony akademiom 
i szkoleniu portal junior.weszlo.com. 
aby było to możliwe, premier Mateusz 
Morawiecki musiał zadeklarować, że 
środki na ten cel się znajdą, a Polski 
Związek Piłki Nożnej opracować system 
certyfikacji szkółek. Według informacji, 
sprawa jest już przesądzona.

W 2020 roku polskie akademie 
piłkarskie mają otrzymać 35 milionów 
złotych. Rok później suma ta wyniesie 
45 milionów złotych, a w 2022 roku 

do szkółek trafi 50 milionów złotych. 
Wysokość kwoty dla poszczególnej aka-
demii uzależniona będzie od zdobytego 
certyfikatu szkółki: złotego, srebrnego 
lub brązowego. kryteria dotyczą mię-
dzy innymi kwalifikacji trenerów, in-
frastruktury sportowej, liczby drużyn 
i posiadanego sprzętu. Gwiazdki przy-
znawane będą na cały sezon. W związku 
z tym, jak na razie, ciężko jest ocenić, 
ile pieniędzy otrzyma konkretna szkół-
ka, wszystko zależy od liczby akademii 
biorących udział w programie – im ich 
więcej, tym mniejsza dotacja dla jednej 
szkółki.

– Jako klub, który skupia się przede 
wszystkim na pracy z dziećmi i młodzie-
żą, jesteśmy zadowoleni z każdej inicja-
tywy, mogącej usprawnić nasze funk-
cjonowanie. Przed bieżącym sezonem 
Związek rozszerzył program Pro Junior 
System o rozgrywki iV ligi, teraz potrze-
bę wsparcia zespołów, które dobrze wy-
wiązują się ze swoich zadań, dostrzegł 

także rząd, który – do spółki z Polskim 
Związkiem Piłki Nożnej – ma w ciągu 
najbliższych trzech lat przeznaczyć na 
ten cel 130 milionów złotych. to bardzo 
pozytywny sygnał, bo do tej pory akade-
mie mogły liczyć przede wszystkim na 
pieniądze otrzymane z budżetów gmin, 
od sponsorów czy ze składek członkow-
skich. Wiadomo, że jeśli podzielimy tę 
kwotę przez trzy lata, a następnie jesz-
cze przez liczbę klubów, które – przy-
najmniej w teorii – będą mogły stać się 
beneficjentami tego programu, wyjdzie 
nam suma, która na Zachodzie nie ro-
biłaby na nikim wrażenia. Niemniej to 
i tak bardzo duże środki, mogące z całą 
pewnością rozwiązać wiele problemów, 
z którymi borykają się drużyny pokroju 
MkS Piaseczno – uważa Robert iwanek, 
członek zarządu klubu MkS Piaseczno.

– Naturalnie, pomoc od rządu i 
PZPN-u będzie wymagała od akademii 
przejścia procesu unifikacji, wiążącego 
się ze spełnieniem wielu wymogów, ale 
otrzymanie „gwiazdki” będzie swoistym 
certyfikatem jakości, gwarantem, że 
dziecko trafia do dobrze zorganizowa-
nego klubu, w którym pracują ludzie 
z odpowiednim warsztatem. a talenty, 
co widać choćby po reprezentacji Pol-
ski, najczęściej wywodzą się właśnie z 
mniejszych klubów, a nie bezpośrednio 
z legii, lecha czy Jagiellonii – dodaje.

Niebawem powinniśmy otrzymać 
więcej informacji dotyczących tego 
przełomowego projektu.

Tekst i zdjęcie rafał Lipski

Miliony na młodzież

Ogromne pieniądze dla szkółek piłkarskich
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Na podstawie art. 1 ust. 2 i art. 8 ust. 1 i 6 ustawy z dnia 29 czerwca 1963 roku o zagospodarowaniu wspólnot 
gruntowych (t.j. Dz. U. z 2016 r. poz. 703) oraz art. 104 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania 
administracyjnego (t.j. Dz. U. z 2018 r. poz. 2096 z późn. zm.), działając na wniosek Burmistrz Tarczyna 

stwierdzam
że niehipotekowana nieruchomość, oznaczona w ewidencji gruntów i budynków jako działka ewidencyjna  

nr 52 o pow. 0,2744 ha z obrębu 0025, Prace Małe gmina Tarczyn, zgodnie z opracowaniem geodezyjnym 
przyjętym do państwowego zasobu geodezyjnego i kartograficznego w dniu 13 grudnia 2018 roku pod nume- 
rem P.1418.2018.6882, stanowi mienie gromadzkie.

UZASADNIENIE
Wnioskiem z dnia 3 czerwca 2016 r. znak GR.6822.5.2016.iK Burmistrz Tarczyna wystąpiła o wydanie decyzji 

administracyjnej na podstawie art. 8 ust. 1 ustawy z dnia 29 czerwca 1963 roku o zagospodarowaniu wspólnot 
gruntowych stwierdzającej, że niehipotekowana nieruchomość oznaczona w ewidencji gruntów i budynków 
jako działka nr 52 z obrębu Prace Małe w gminie Tarczyn, stanowi mienie gromadzkie. W uzasadnieniu wniosku 
Burmistrz podniosła, iż przedmiotowy teren został wydzielony w ramach scalenia z 1962 roku dla instytucji 
użyteczności publicznej. Znajdowało się na nim miejsce wydobywania piasku na potrzeby mieszkańców wsi Prace 
Małe oraz powszechne grzebowisko zwierząt. W późniejszym okresie na terenie tym znajdował się kontener na 
śmieci dla mieszkańców wsi. Przy budowie i remoncie okolicznych dróg tutaj gromadzone były materiały bu-
dowlane (żwir, piach) i parkowane były maszyny budowlane. Zgodnie z zapisami załączonej do wniosku kopii 
decyzji Wydziału Rolnictwa i Leśnictwa Prezydium Wojewódzkiej Rady Narodowej w Warszawie z dnia 12 lipca  
1963 r. Nr R.Viii-260/5/78/63 w sprawie postępowania wymiany gruntów wsi Prace Małe i części wsi Marylka grom. 
Tarczyn, pow. grójecki, woj. warszawskie, w scaleniu uwzględniono potrącenia na cele użyteczności publicznej 
dokonanych na podstawie przepisów art. 7 ust. 1 pkt d ustawy z dnia 31 lipca 1923 r. o scaleniu gruntów (Dz. Ust. 
Nr 92-192, poz. 833) i § 37 pkt 8 Zarządzenia nr 249 Ministra Rolnictwa z dnia 1 września 1955 r. w sprawie wymiany 
gruntów (Biul. Min. Rol. Nr 13-1955 r., poz. 68). Do wniosku załączono również:
- kopię zaświadczenia starosty Piaseczyńskiego z dnia 21 marca 2016 r. znak GEK-E.6621.659.2016.KG,
- kopię decyzji Kierownika Wydziału Rolnictwa i Leśnictwa Prezydium Powiatowej Rady Narodowej w Grójcu  
z dnia 2 października 1962 r. w sprawie zatwierdzenia projektu wymiany gruntów wsi Prace Małe i części wsi  
Marylka GRN Tarczyn, pow. grójeckiego woj. warszawskiego, 
- kopię rejestru pomiarowo-klasyfikacyjnego,
- kopię wykazu oświadczeń uczestników scalenia w projekcie scalenia gruntów,
- kopię fragmentu mapy ze scalenia gruntów wsi Prace Małe.

Zgodnie z art. 8 ust. 1 ustawy o zagospodarowaniu wspólnot gruntowych (t.j. Dz. U. z 2016 r. poz. 703)  
„Starosta wydaje decyzję o ustaleniu, które spośród nieruchomości, o których mowa w art. 1 ust. 2 i 3, stanowią mienie 
gromadzkie.”

Ogłoszeniem z dnia 3 sierpnia 2016 r. znak GEK-E.6621.1593.2016 starosta Piaseczyński poinformował strony, 
że prowadzone jest postępowanie administracyjne w sprawie stwierdzenia w drodze decyzji, że grunt położony 
w gminie Tarczyn, obręb 0025 Prace Małe, oznaczony jako działka ewidencyjna nr 52 o pow. 0,25 ha stanowi 
mienie gromadzkie. Przedmiotowe ogłoszenie zawierało również pouczenie, iż osoby, którym przysługuje prawo 
własności lub ograniczone prawo rzeczowe do ww. nieruchomości mogą składać pisemne wyjaśnienia, wnioski,  
a także zapoznać się z materiałem dowodowym zebranym w sprawie.

Po przeprowadzeniu analizy dokumentów znajdujących się w archiwum Wydziału Geodezji i Katastru sta-
rostwa Powiatowego w Piasecznie, w tym m.in. pisanych rejestrów gruntów założonych    w latach 1966, 1976, 
1982 i 1989 ustalono, co następuje: 

W operacie założenia ewidencji gruntów nr KEM-TAR-E-27/58,62,66 wskazano Wspólnotę wiejską jako posia-
dacza/właściciela gruntów o powierzchni 0,6436 ha. W protokole z dnia 7 lipca 1962 r. w sprawie zaprojektowania 
ogólnych wytycznych projektu scalenia gruntów wsi Prace Małe, gromada Tarczyn, powiatu grójeckiego wskazano, iż 
kosztem wspólnoty wiejskiej i potrąceń uczestników scalenia należy zaprojektować place pod świetlicę, zlewnie 
mleka, sklep wiejski, wodopój dla bydła i grzebowisko.

Według stanu na 1966 rok do działki nr 75 o pow. 0,23 ha jako osoba władająca gruntem wpisana była Wspól-
nota wiejska (nr rej. grunt. 43).

Zgodnie z operatem regulowania własności gospodarstw rolnych wraz z kontrolą i aktualizacją ewidencji 
gruntów przyjętym do państwowego zasobu geodezyjnego i kartograficznego pod nr KEM-TAR-E-127/75,  
działka nr 75 to grunt nie podlegający uwłaszczeniu.

Według stanu na 1976 rok do działki nr 75 o pow. 0,23 ha jako osoba władająca gruntem wpisana była Wspól-
nota wiejska wsi Prace Małe (nr jedn. rej. 51).

Na podstawie operatu kontroli ewidencji gruntów przyjętego do państwowego zasobu geodezyjnego i kar-
tograficznego pod nr KEM-PiA-E-169/82 działce nr 75 po dołączeniu części działki nr 112/1 nadano nowy numer 
75/1 o pow. 0,25 ha.

Według stanu na 1982 rok do działki nr 75/1 o pow. 0,25 ha jako osoba władająca gruntem wpisana była 
Wspólnota wiejska wsi Prace Małe (nr jedn. rej. 55).

Na podstawie operatu kontroli ewidencji gruntów przyjętego do państwowego zasobu geodezyjnego i kar-
tograficznego pod nr KEM-TAR-E-214/90 działce nr 75/1 nadano numer 52, przy czym zapisy w zakresie powier-
zchni działki i osoby władającego gruntem pozostały bez zmian.

Zgodnie z aktualnymi zapisami w ewidencji gruntów i budynków obręb 0025, Prace Małe gmina Tarczyn, jedn. 
rej. G.62, do działki nr 52 o pow. 0,25 ha jako samoistny posiadacz w udziale 1/1 ujawniona jest Wspólnota Grun-
towa wsi Prace Małe, brak nomenklatury prawnej.

Brak jest dowodów potwierdzających istnienie wspólnoty gruntowej na terenie wsi Prace Małe,  
w szczególności: decyzji ustalającej, które nieruchomości stanowią wspólnotę gruntową, decyzji o ustaleniu 
wykazu uprawnionych do udziału we wspólnocie gruntowej, uchwały dotyczącej utworzenia spółki do sprawo- 
wania zarządu nad wspólnotą oraz aktów potwierdzającej wybór składu zarządu spółki.

Organ w toku prowadzonego postępowania nie odnalazł aktu własności ziemi wydanego na działkę nr 52 
(dawny nr 75), ani nie natrafił na żadną informację o istnieniu takiego dokumentu.

Z przesłuchań świadków przeprowadzonych w dniu 22 maja 2017 r. wynika, że działka nr 61 powstała w wyni-
ku scalenia i była użytkowana przez wszystkich mieszkańców wsi Prace Małe.

W dniu 13 grudnia 2018 roku pod numerem P.1418.2018.6882 zostało przyjęte do państwowego zasobu 
geodezyjnego i kartograficznego opracowanie geodezyjne zawierające wykaz zmian danych ewidencyjnych 
dotyczących działki;

oraz mapę, na której znajduje się wykaz synchronizacyjny, zgodnie z którym działka nr 52 o pow. 0,25 ha aktu-
alnie ujawniona w ewidencji gruntów i budynków odpowiada działce nr 75 o pow. 0,23 ha – dane według ewidencji 
gruntów i budynków w dn. 5-07-1963 r. Ponadto na mapie znajduje się uwaga o następującej treści:

„Powierzchnia nieruchomości wynosi 0,2744 ha a nie 0,25 ha jak to wynika z ewidencji gruntów i budynków. 
Różnica w powierzchni wynika z zastosowania dokładniejszych metod pomiaru i obliczeń niż przy zakładaniu  
ewidencji gruntów”.

Zgodnie z przepisami art. 1 ust. 2 ustawy o zagospodarowaniu wspólnot gruntowych „…podlegają za- 
gospodarowaniu w trybie i na zasadach określonych w niniejszej ustawie także nieruchomości rolne, leśne i obszary 
wodne, stanowiące mienie gromadzkie w rozumieniu przepisów o zarządzie takim mieniem, jeżeli przed dniem wejścia 
w życie tej ustawy były faktycznie użytkowane wspólnie przez mieszkańców wsi”.

Z dowodów zgromadzonych w sprawie: dokumentów dostarczonych przez wnioskodawcę, przesłuchań 
świadków oraz rejestrów gruntów i opracowań geodezyjnych przyjętych do państwowego zasobu geodezyjnego 
i kartograficznego wynika, że w dniu wejścia w życie ustawy o zagospodarowaniu wspólnot gruntowych, czyli  
na dzień 5 lipca 1963 r., nieruchomość będąca przedmiotem niniejszego postępowania stanowiła mienie  
gromadzkie.

Zawiadomieniem z dnia 3 stycznia 2019 roku znak GEK.6621.22.2019.JN starosta Piaseczyński poinformował, 
że w terminie 7 dni strona może zapoznać się i wypowiedzieć co do zebranych dowodów i materiałów oraz składać 
pisemne wyjaśnienia oraz wnioski. Mimo prawidłowego powiadomienia, strony nie skorzystały z tej możliwości 
we wskazanym terminie.

 Wobec powyższego stanu prawnego i faktycznego należy stwierdzić jak w sentencji.
Pouczenie

Od decyzji służy prawo wniesienia odwołania do Wojewody Mazowieckiego (pl. Bankowy 3/5, 00-950 War-
szawa) za pośrednictwem starosty Piaseczyńskiego, w terminie 14 dni od dnia jej doręczenia.

starosta Piaseczyński

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. 
o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji  
w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2018 r. poz. 1474 ze zm.) 
zawiadamia się, że w dniu 11 marca 2019 r. zostało wszczęte 
postępowanie w sprawie udzielenia zezwolenia na realizację  
inwestycji drogowej: 

inwestor:       Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno,  
ul. Kościuszki 5, 05-500 Piaseczno

inwestycja:   budowa ul. Prymulki (droga gminna) na odcinku 
od ul. Osiedlowej do ulicy Ogrodowej  
wraz z przebudową i rozbudową niezbędnej  
infrastruktury technicznej w Józefosławiu,  
gm. Piaseczno

Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej: 
w liniach rozgraniczających dróg gminnych:
drukiem wytłuszczonym – pod przejęcie przez jednostkę samo- 
rządu terytorialnego – Gminę Piaseczno w nawiasach podano  
nr działki po podziale (drukiem podkreślonym – pod inwestycję, 
po średniku działki po podziale poza inwestycją pozostające  
przy aktualnym właścicielu), oznaczone wg katastru nierucho- 
mości numerami:
obręb 0019 Józefosław, jednostka ewidencyjna Piaseczno – ob-
szar wiejski: 23/43 (23/72; 23/73), 23/16 (23/69, 23/71; 23/70), 
24/146 (24/156; 24/157)

poza liniami rozgraniczającymi projektowanej drogi:
przeznaczone pod przebudowę innych dróg publicznych, bu- 
dowę i przebudowę sieci wodociągowej, sieci energetycznej  
i sieci kanalizacji  sanitarnej (w nawiasie nr działki przed 
podziałem):
obręb 0019 Józefosław, jednostka ewidencyjna Piaseczno – ob-
szar wiejski: 36/4, 36/5, 160/1, 161/2, 36/29, 37/3, 38/17, 40/8, 

310, 19/31, 91/54, 19/88,19/89,20/4, 22, 23/17, 23/70 (z dz. 
23/16), 23/73 (z dz. 23/43), 24/42, 24/24, 24/25, 24/26, 24/50, 
24/111, 37/1, 37/2, 38/7, 38/8, 38/9, 38/15, 39/4, 39/8, 39/9, 40/1, 
40/5, 40/6, 41/1, 41/4, 41/9, 41/55, 41/58, 42, 24/141, 359/1, 
19/10, 19/93, 24/22, 24/109, 24/110, 24/116, 24/134, 24/135, 
24/140, 24/145, 24/152, 24/153, 24/157, 36/6, 36/26, 38/14, 39/5, 
39/6, 39/7.

Akta sprawy do wglądu znajdują się w starostwie Powia-
towym w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno, 
kancelaria Architektoniczno-Budowalna, gdzie od pon. do piąt. 
w godzinach 8-16, można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski 
do czasu wydania orzeczenia w sprawie. 

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administra-
cyjnego doręczenie uważa się za dokonane po upływie czterna-
stu dni od dnia publicznego ogłoszenia.

Jednocześnie zgodnie z art. 49a k.p.a. informuje się, że o in- 
nych czynnościach, z wyjątkiem zawiadomienia o wydaniu  
decyzji, organ będzie informował poprzez zawiadomienie  
w Biuletynie informacji Publicznej.

Organ informuje, że dane osobowe są przetwarzane zgodnie 
z obowiązującymi przepisami.

informacja zgodna z przepisami RODO dostępna jest na 
stronie Biuletynu informacji Publicznej starostwa Powiatowego 
w Piasecznie, w poradniku interesanta w zakładce Wydziału  
Architektoniczno-Budowlanego, w punkcie pt. „RODO”.

Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu 20 marca 2019 r.

Nr rej. ARB.6740.1.5.2019.KS

starosta Piaseczyński
Ksawery Gut

Działając na podstawie art. 8 ust. 1 i 6 ustawy z dnia 29 czerwca 1963 r. o zago- 
spodarowaniu wspólnot gruntowych (t.j. Dz. U. z 2016 r. poz. 703) informuję, że jest 
prowadzone postępowanie administracyjne w sprawie stwierdzenia w drodze decyzji, 
że grunt położony w gminie Piaseczno, obręb 0037 Wola Gołkowska, oznaczony 
jako działka ewidencyjna nr 138 o pow. 0,30 ha stanowi mienie gromadzkie.

Wobec powyższego informuję, iż osoby, którym przysługuje prawo własności 
lub ograniczone prawo rzeczowe do w/w nieruchomości mogą składać pisemne 
wyjaśnienia, wnioski, a także zapoznać się z materiałem dowodowym zebranym  
w sprawie w Wydziale Geodezji i Katastru starostwa Powiatowego w Piasecznie,  
ul. Czajewicza 20, 05-500 Piaseczno.

                                                                                
starosta Piaseczyński

GEK.6621.22.2019.JN

GEK.6621.1572.2018.JN

Piaseczno, dnia 14 marca 2019r.

Piaseczno, dnia 15 marca 2019 r.

DECYZJA NR 93/2019  

Nr działki Pole pow. 
działki [ha]

Rodzaj 
użytku i klasa

Pole pow. 
użytku [ha]

Pole pow. 
działki [ha]

Rodzaj 
użytku i klasa

Pole pow. 
użytku [ha]

52 0,25 PsVi
W

0,21
0,04

0,2744 PsVi
W

0,2415
0,0329

stan dotychczasowy stan nowy

OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o wszczęciu postępowania

OGŁOSZENIE

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW
ELEWACJE, PODDASZA
( 501 62 45 62

www.ekobud.waw.pl
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\\\ PiASeCZNo
20.03, godz. 19.00 – kOBieCe PiaSeCZNO  
– SPOtkaNie Z DR. iReNĄ eRiS. Miejski klub Seniora,  
ul. Dworcowa 9.Wstęp wolny. Wydarzenie organizowane w ramach  
obchodów 590. urodzin Piaseczna.
22.03, godz. 19.30 – ŚWieCZOWiSkO Z PaRaSOleM. Dom kultury,  
ul. kościuszki 49. Wstęp wolny.
23.03, godz. 10.00 – WSZeCHNiCa RODZiCa – warsztat „Jak rozmawiać  
z małymi dziećmi o seksie, seksualności i miłości?”, prowadzący – anna Czuba, 
certyfikowany trener Umiejętności Wychowawczych i realizator Szkoły  
dla Rodziców i Wychowawców. Przystanek kultura, pl. Piłsudskiego 9.  
Wstęp 35 zł.
23.03, godz. 16.00 – PODRÓŻe – PORtUGalia. Spotkanie z podróżniczką  
iwoną Dąbrowską. Dla młodzieży i dorosłych. klub kultury w Woli Gołkowskiej, 
ul. Jemioły 11. Wstęp wolny.
23.03, godz. 18.00 – „kaNDyDat” teatru Huta w reżyserii Piotra Stawskiego. 
Występują: Grażyna Wolszczak i Piotr Cyrwus. Dom kultury, ul. kościuszki 49. 
Bilety wyprzedane.
26.03, godz. 20.00 – WtORek teatRalNy – „BaJki Dla DOROSŁyCH”  
– teatr Po 20-tej. autorzy: Joanna Wilińska, Feliks Derecki, andrzej Nowicki. 
Scenariusz i reżyseria – ewa kłujszo, opracowanie muzyczne – Ziemowit kłujszo. 
Dom kultury, ul. kościuszki 49. Bilety w cenie 20 zł. 

www.kulturalni.pl

\\\ GórA KALwAriA
20.03 godz. 19.00 – „WiNNi”. kino Uciecha,  
ul. ks. Sajny 14. Bilety 8/5 zł.
22.03 godz. 19.00 – SekRetNy SeaNS. kino Uciecha, ul. ks. Sajny 14.  
Wstęp wolny.
24.03 godz. 10.00 – MUZyCZNa kaRUZela. Ośrodek kultury, ul. Białka 9.  
Bilety 10 zł.
23.03 godz. 15.00 – kONCeRt CHaRytatyWNy Dla GaBRySi.  
Ośrodek kultury, ul. Białka 9. Wstęp wolny.
24.03 godz. 16.00 – WĘDROWNy BlaSk – koncert pamięci  
Romana kołakowskiego. Ośrodek kultury, Białka 9. Wstęp wolny. 

www.kulturagk.pl

\\\ KoNSTANCiN-JeZiorNA
23.03. godz.17.00 – WiRtUalNe MUZeUM kONStaNCiNa  
– „Rodzina Buczkowskich”. kDk, ul. Mostowa 15. Wstęp wolny.
24.03. godz. 16.00 – SPektakl Dla DZieCi „Skrzydlaty odlot”.  
kDk, ul. Mostowa 15. Bilety 15 zł – dzieci, 20 zł – dorośli w kasie kDk  
lub na www.konstancinskidomkultury.pl.
25.03. godz. 18.00 – StReFa kOBiet POZytyWNie ZakRĘCONyCH.  
kDk, ul. Mostowa 15. Wstęp wolny.
28.03. godz. 18.30 – klUB MiŁOŚNikÓW kUltURy FRaNCUSkieJ  
– „O reportażu, dokumentach i literaturze non-fiction”. kDk, ul. Mostowa 15. 
Wstęp wolny. 

www.konstancinskidomkultury.pl

\\\   KA LEN DA RIUM KUL TU RAL NE

\\\ GÓRA KALWARIA

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

\\\ węDrowNy BLASK KołAKowSKieGo 
Ośrodek kultury w Górze kalwarii zaprasza na recital „Wę-
drowny blask”. to wyjątkowa propozycja słowno-muzyczna 
teatru Piosenki. Recital jest zbiorem autorskich piosenek 
Romana kołakowskiego w ujęciu chronologicznym, co pozwoli 
zapoznać się z różnorodną twórczością artysty i pokaże, w jaki 
sposób zmieniała się ona na przestrzeni lat pracy artystycznej. 
Usłyszymy utwory z pierwszych nagrań winylowych, piosenki 
napisane z myślą o wielkich widowiskach plenerowych, aż po 
ostatnie produkcje teatru Piosenki. Utwory zabrzmią w no-
wych, osobistych interpretacjach, a zaprezentowane zostaną 
przez najbliższych współpracowników i przyjaciół artysty.
Występują: agata klimczak-kołakowska – wokal; Bartłomiej 
abramowicz – pianino, wokal; Grzegorz Bukowski – gitary, bas, 
pianino, wokal; Rafał konieczny – gitary, pianino, syntezator, 
wokal.
24.03 godz. 16.00, Ośrodek kultury w Górze kalwarii, ul. 
Białka 9. Wstęp wolny.

\\\ PoroZMAwiAJMy o UrZeCZU 
towarzystwo Opieki nad Zabytkami Oddział w Czersku za-
prasza na spotkanie związane z wydaniem pierwszego tomu 
Rocznika Nadwiślańskiego Urzecza. Publikacja jest zbiorem 
opracowań, który ma stanowić podstawowe źródło wiedzy  
o regionie i jego mieszkańcach. 

\\\ PIASECZNO

\\\ JUBiLeUSZowA eFFKA 

Po raz dwudziesty w Domu kultury odbędzie się Festiwal 
Małych Form teatralnych eFFka.
Pomysłodawcą i dobrym duchem festiwalu jest ewa kłujszo, 
wieloletni instruktor teatralny, twórca niezliczonych grup 
teatralnych działających przy Centrum kultury w Piasecznie. 
Festiwal Małych Form teatralnych eFFka to konfrontacja do-
robku zespołów teatralnych oraz inspirowanie młodych ludzi 
do pracy nad małą formą sceniczną. W imprezie biorą udział 
grupy teatralne z terenu całej Polski, a w jury zasiadają aktorzy, 
instruktorzy teatralni, teatrolodzy. W każdym roku na kame-
ralnej scenie Domu kultury prezentuje się blisko 30 teatrów 
w trzech kategoriach wiekowych: dzieci przedszkolne, dzieci 
szkolne oraz młodzież. Jurorzy wybierają najlepsze spektakle 
w danej kategorii, przydzielają wyróżnienia teatralne dla mło-
dych adeptów tej sztuki, nagradzają reżyserię, scenariusz, sce-
nografię. Podczas trzech dni festiwalowych możemy zobaczyć 
zarówno rozbudowane w formie inscenizacje teatralne, pełne 
muzyki i tańca, jak bardzo poważne monodramy, z którymi 
mierzą się najstarsi uczestnicy przeglądu.
to trzydniowe święto teatru odbędzie się już w tym tygo-
dniu. Zapraszamy wszystkich, którzy kochają tę dziedzinę 
sztuki, sami grają w zespołach teatralnych lub chcą oglądać 
przedstawienia innych, zawrzeć nowe znajomości i przyjaźnie, 
uczyć się, zobaczyć jak wiele różnorodności kryje w sobie ten 
rodzaj sztuki.

\\\ GÓRA KALWARIA

\\\ SKrZyDLATy oDLoT 
W niedzielę 24 marca o godz. 16.00 konstanciński Dom kul-
tury przy ul. Mostowej 15 zaprasza na przedstawienie dla 
najmłodszych „Skrzydlaty odlot”. to spektakl ekologiczny dla 
dzieci, pełen humoru i treści edukacyjnych. W akcję wplecione 
są treści związane z tematem smogu i ochrony powietrza. 
Dzieci będą miały okazję aktywnie uczestniczyć w przedsta-
wieniu. Na scenie pojawią się roztańczeni i rozśpiewani akto-
rzy w wyjątkowych, kolorowych kostiumach. Nie zabraknie 
również efektownych świateł i efektów specjalnych. Spektakl 
adresowany jest do dzieci w wieku 3-11 lat. Bilety w cenie 
15 zł – dzieci, 20 zł – dorośli do nabycia w kasie kDk oraz na 
stronie www.konstancinskidomkultury.pl.
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Na podstawie art. 1 ust. 2 i art. 8 ust. 1 i 6 ustawy z dnia 29 czerwca 1963 roku o zagospodarowaniu wspólnot 
gruntowych (t.j. Dz. U. z 2016 r. poz. 703) oraz art. 104 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania 
administracyjnego (t.j. Dz. U. z 2018 r. poz. 2096 z późn. zm.), działając na wniosek Gminy Piaseczno 

orzekam:
o odmowie uznania za mienie gromadzkie niehipotekowanej nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów 

i budynków jako działka ewidencyjna nr 143 o pow. 0,16 ha z obrębu 0008, Chylice gmina Piaseczno.
UZASADNIENIE

Wnioskiem z dnia 1 czerwca 2016 r. znak GGG.6822.2.192.2016.KZ Gmina Piaseczno wystąpiła o wydanie 
decyzji na podstawie art. 8 ust. 1 ustawy z dnia 29 czerwca 1963 r. o zagospodarowaniu wspólnot gruntowych 
uznającej pas drogowy, stanowiący działkę nr 143 położoną we wsi Chylice za mienie gromadzkie. W uzasadnie-
niu wniosku Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno podniósł, iż na dzień dzisiejszy nie odnaleziono żadnej infor-
macji odnośnie księgi wieczystej na daną nieruchomość oraz dokumentów, które mogłyby stanowić podstawę 
ujawnienia własności skarbu Państwa czy Gminy. Ponadto nie ma możliwości regulacji powyższej działki w try- 
bie art. 73 ustawy z dnia 13 października 1998 r. Przepisy wprowadzające ustawy reformujące administrację 
publiczną. Do wniosku załączono oświadczenie z dnia 19 maja 2016 r., w którym cyt. „Niżej podpisani mieszkańcy 
wsi Chylice oświadczają iż działka ewidencyjna nr 143 (ul. Polana) położona we wsi Chylice stanowiła ogólnodostęp- 
ny pas drogowy już przed rokiem 1963. Była ona wykorzystywana  przez mieszkańców wsi – jako droga dojazdowa  
do swoich posesji oraz pól uprawnych, była drogą ogólnodostępną…”. Przedmiotowe oświadczenie podpisało 
sześciu mieszkańców wsi Chylice oraz sołtys.

Ogłoszeniem o wszczęciu postępowania z dnia 15 czerwca 2016 r. znak GEK-E.6621.1470.2016 starosta 
Piaseczyński poinformował strony, że prowadzone jest postępowanie administracyjne w sprawie stwierdzenia  
w drodze decyzji, że grunt położony w gminie Piaseczno, obręb 0008 Chylice, oznaczony jako działka ewidencyj-
na nr 143 stanowi mienie gromadzkie. Przedmiotowe ogłoszenie zawierało również pouczenie, iż osoby, którym 
przysługuje prawo własności lub ograniczone prawo rzeczowe do ww. nieruchomości mogą składać pisemne 
wyjaśnienia, wnioski, a także zapoznać się z materiałem dowodowym zebranym w sprawie.

Zawiadomieniami z dnia 16 maja 2017 r. poinformowano osoby wskazane przez Wnioskodawcę   o możliwości 
złożenia w przedmiotowej sprawie zeznań w charakterze świadka w dniu 22 czerwca 2017 r. informację o termi-
nie i miejscu przesłuchania świadków podano do publicznej wiadomości, zawiadamiając jednocześnie, iż strona 
ma prawo brać udział w przeprowadzeniu dowodu, może zadawać pytania świadkom i stronom oraz składać 
wyjaśnienia. 

Na przesłuchania stawiły się trzy osoby, przy czym jedna z nich zeznała, iż nie posiada wiedzy na temat działki 
nr 143 z obrębu Chylice. Kolejny świadek wskazał, iż przedmiotowa działka była drogą polną, która z czasem pod 
wpływem użytkowania uległa poszerzeniu. Jako droga ogólnodostępna służyła i służy dojazdowi do pól. Działka 
powstała z przyległych działek, co zeznał również ostatni ze świadków, który dodał, iż jest ona własnością wszyst-
kich mieszkańców. Ponadto świadkowie nie mają wiedzy aby wieś podejmowała decyzję w zakresie zagospo- 
darowania/przeznaczenia działki. 

Pismem z dnia 23 maja 2017 r. znak GEK-E.6621.1470.28.2016/2017.JN organ wystąpił do Archiwum 
Państwowego w Warszawie z zapytaniem, czy w posiadaniu Archiwum znajdują się dokumenty potwierdza- 
jące, iż grunt oznaczony jako działka nr 143 z obrębu 0007, Chojnów gm. Piaseczno stanowiła majątek byłej gro-
mady wsi Chylice.

Pismem z dnia 29 czerwca 2017 r. znak O-GM.6341.225.2017 Archiwum Państwowe w Warszawie Oddział  
w Grodzisku Mazowieckim poinformowało, że w zasobie nie odnaleziono dokumentów mogących potwierdzić, 
że przedmiotowa działka stanowiła mienie gromadzkie.

Pismem z dnia 30 czerwca 2017 r. znak 0-1.6341.715.2017 Archiwum Państwowe w Warszawie również 
poinformowało, że po przeprowadzeniu poszukiwań nie odnaleziono dokumentów potwierdzających, iż przed-
miotowy grunt stanowi mienie gromadzkie.

Pismem z dnia 1 września 2017 r. znak 0-1.6341.715.2017 Wieloosobowe stanowisko ds. Działalności Archiwal-
nej Archiwum Państwowego w Warszawie wskazało odnalezione dokumenty dotyczące obszarów wsi majątku 
Chylice mogące mieć znaczenie w sprawie.

Przy piśmie z dnia 22 września 2017 r. znak GEK-E.6621.1470.29.2016/2017.JN organ przekazał kopię w/w do-
kumentu do Wnioskodawcy celem odniesienia się do informacji zawartych w piśmie, w szczególności podjęcia 
kroków w zakresie oceny wskazanych dokumentów oraz ewentualnego dostarczenia tych, które mają znaczenie 
w prowadzonym postępowaniu.

W piśmie z dnia 8 lutego 2018 r. znak GGG.6822.2.27.2018.KM Wnioskodawca poinformował, że po uzyska-
niu do wglądu dokumentów wskazanych w ww. piśmie i stwierdzeniu, że zawierają one informacje wartościowe  
dla niniejszego postepowania, kopie dokumentów zostaną przekazane, celem uzupełnienia gromadzonej doku-
mentacji.

Przy piśmie z dnia 27 września 2018 r. znak GGG.6822.2.111.2018.KM Wydział Geodezji i Gospodarki Gruntami 
Urzędu Miasta i Gminy Piaseczno przekazał przyjęte do państwowego zasobu geodezyjnego i kartograficznego  
w dniu 25 lipca 2018 r. pod nr P.1418.2018.3985: mapę do decyzji w trybie art. 8 ust. 1 ustawy o zagospodarowaniu 
wspólnot gruntowych w granicach dz. ew. 143; protokół ustalenia granic dawnej dz. ew. 143 zapisanej w operacie 
ewidencji gruntów KEM-PiA-E-14/60, stan na dzień 05.07.1963 r. oraz protokół ustalenia przebiegu granic działek 
ewidencyjnych.

Ww. mapa zawiera wykaz zmian danych ewidencyjnych dotyczących działki;

 Pod wykazem znajduje się uwaga o następującej treści:
„Dz. ew. 143 odpowiada, na dzień 5 lipca 1963 r., dawnej dz. 143.
„Powierzchnia dz. ew. 143 wynosi w niezmienionych granicach 0,2000 ha a nie 0,16 ha”.
Przy piśmie z dnia 17 października 2018 r. znak GGG.6822.2.123.2018.KM Wnioskodawca przekazał kopię  

fragmentu Dziennika Urzędowego Wojewódzkiej Rady Narodowej w Warszawie z 1954 r., Nr 11, w którym  
znajduje się uchwała Nr Vi/10/12/54 Wojewódzkiej Rady Narodowej w Warszawie z dnia 5 października 1954 r.  
w sprawie podziału na nowe gromady powiatu piaseczyńskiego.

Po przeprowadzeniu analizy dokumentów znajdujących się w archiwum Wydziału Geodezji i Katastru sta-
rostwa Powiatowego w Piasecznie ustalono, co następuje: 

1) W pierwszym pisanym rejestrze gruntów dla wsi Chylice założonym w 1965 roku na podstawie operatu 
założenia ewidencji gruntów nr KEM-PiA-E-14/60 (na mocy Dekretu z dnia 2 lutego 1955 r. o ewidencji gruntów 
i budynków) do działki nr 143 o pow. 0,16 ha jako osoba władająca gruntem wpisany był Powiatowy Zarząd Dróg 
Lokalnych (nr rej. grunt. 157).

2) W pisanym rejestrze gruntów założonym w 1976 roku na podstawie operatu z regulowania własności  
gospodarstw rolnych wraz z kontrolą i aktualizacją ewidencji gruntów nr KEM-PiA-E-112/76 do działki nr 143  
o pow. 0,16 ha jako osoba władająca gruntem wpisany był Urząd Gminy (drogi) (nr jedn. rej. 237).

3) W pisanym rejestrze gruntów założonym w 1986 roku na podstawie operatu  technicznego kontroli  
ewidencji gruntów nr KEM-PiA-E-156/87 do działki nr 143 o pow. 0,16 ha jako osoba władająca gruntem wpisany 
był Urząd Gminy drogi powszechnego korzystania (nr jedn. rej. 261).

4) W wykonaniu postanowień Uchwały Prezydium Wojewódzkiej Rady Narodowej w Warszawie z dnia 24  
sierpnia 1965 r. w sprawie usprawnienia zarządu mieniem gromadzkim, Wydział Rolnictwa i Leśnictwa Prezydium 
PRN w Piasecznie przeprowadził inwentaryzację oraz założenie ewidencji nieruchomości mienia gromadzkiego 
na terenie powiatu Piaseczno. Wynik tej pracy (R.Viii-266/65) został przyjęty do państwowego zasobu geodezyj-
nego i kartograficznego pod nr P.1418.2019.61. W protokole, znajdującym się w przedmiotowym operacie, 
sporządzonym w dniu 9 lutego 1966 r. spisane jest oświadczenie Dolińskiego stanisława sołtysa wsi Chylice, 
zgodnie z którym na terenie wsi Chylice gromady Chylice nie ma nieruchomości mienia gromadzkiego. Ponadto 
w wykazie mienia gromadzkiego sporządzonym w 1966 roku przedmiotowa działka nie została wykazana.

5) Na planie gruntu wydzielonego z Osady Tabelowej nr 20 wsi Chylice położonego w starostwie war-
szawskim, gminie Nowa-iwiczna sporządzonym w 1929 roku (nr KEM-PiA-M-681/29) znajduje się adnotacja,  
iż nieruchomości pod projektowane drogi komunikacyjne, które określi w przyszłości prawomocny plan zabu-
dowy Powiatu Warszawskiego -  będą musiały odejść niezbędne na ten cel. 

Zgodnie z aktualnymi zapisami w ewidencji gruntów i budynków obręb 0008, Chylice gm. Piaseczno, jedn. rej. 
G.261, do działki nr 143 o pow. 0,16 ha, stanowiącej użytek gruntowy „dr” – drogi, wpisani są:

właściciel, udział: 1/1 – NiEUsTALONy,
użytkownik, udział:1/1 – Urząd Gminy Piaseczno – drogi powszechnego korzystania. 
W rubryce „KW” (księga wieczysta) brak nomenklatury prawnej.
Zawiadomieniem z dnia 4 stycznia 2019 r. znak GEK.6621.340.2017.JN starosta Piaseczyński poinformował, 

że strony mogą zapoznać się i wypowiedzieć co do zebranych dowodów i materiałów oraz składać pisemne 
wyjaśnienia oraz wnioski. 

Mimo prawidłowego powiadomienia, strony nie skorzystały z tej możliwości we wskazanym terminie.
Zgodnie z art. 8 ust. 1 ustawy o zagospodarowaniu wspólnot gruntowych (t.j. Dz. U. z 2016 r. poz. 703)  

„Starosta wydaje decyzję o ustaleniu, które spośród nieruchomości, o których mowa w art. 1 ust. 2 i 3, stanowią  
mienie gromadzkie.”

stosownie zaś do art. 1 ust. 2 ww. ustawy oprócz wspólnot gruntowych podlegają zagospodarowaniu w trybie 
i na zasadach określonych w niniejszej ustawie także nieruchomości rolne, leśne i obszary wodne, stanowiące 
mienie gromadzkie w rozumieniu przepisów o zarządzie takim mieniem, jeżeli przed dniem wejścia w życie tej 
ustawy były faktycznie użytkowane wspólnie przez mieszkańców wsi.

W myśl § 1 ust. 1 rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 29 listopada 1962 r. w sprawie zarządu mieniem gro-
madzkim oraz trybu jego zbywania (Dz. U. Nr 64/62 poz. 303 ze zm.) przez mienie gromadzkie rozumieć należy 
mienie, które do dnia wejścia w życie ustawy z dnia 25 września 1954 r. o reformie podziału administracyjnego 
wsi i powołaniu gromadzkich rad narodowych (Dz. U. Nr 43, poz. 191) stanowiło majątek dawnych gromad jako 
majątek gromadzki, dobro gromady oraz inne prawa majątkowe. Przepis § 1 ust. 3 ww. rozporządzenia wskazuje 
zaś, że przez dawne gromady rozumieć należy gromady istniejące do dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa 
w pkt. 1. 

Tym samym, dla ustalenia czy dana nieruchomość była w dniu 5 lipca 1963 r. mieniem gromadzkim, istotny 
jest jej stan prawny w okresie poprzedzającym tę datę, a w szczególności to, czy nieruchomość taka należała  
do istniejących w okresie od 1933 do 1954 r. gromad jako jednostek samorządu terytorialnego, mających 
osobowość prawną i będących podmiotami praw i obowiązków. Konieczne jest również ustalenie, czy przed 
dniem wejścia w życie ustawy przedmiotowa nieruchomość była faktycznie użytkowana wspólnie przez 
mieszkańców wsi. 

Zebrane w toku prowadzonego postępowania wyjaśniającego dowody nie potwierdzają, że dawna działka 
nr 143 była drogą wydzieloną jako grunty gromadzkie wsi Chylice. W państwowym zasobie prowadzonym przez 
tutejszy organ jak również w Archiwum Państwowym w Warszawie brak jest dokumentów dotyczących pochodze-
nia działki nr 143 sprzed założenia ewidencji gruntów i budynków dla wsi Chylice. W opracowaniu geodezyjnym 
wykonanym na zlecenie Gminy Piaseczno nr P.1418.2018.3985, które nie stanowi podstawy w zakresie tytułu 
prawnego, a jedynie określa zasięg tego prawa, również brak jest wskazanych dokumentów. Ponadto dostar- 
czony przez Wnioskodawcę dokument tj. kopia fragmentu Dziennika Urzędowego Wojewódzkiej Rady Narodo- 
wej w Warszawie z 1954 r. wskazuje jedynie na nowy podział administracyjny gromad określając ich zasięg  
obszarowy nie potwierdzając w żaden sposób istnienia majątków gromad. Uznanie nieruchomości za mienie 
gromadzkie nie może nastąpić wyłącznie w oparciu o wpisy w rejestrach gruntów, które są wtórne w stosunku 
do stanu prawnego i w niniejszej sprawie wskazują jedynie, że działka nr 143 znajdowała się w zarządzie jed-
nostki publicznej. Powyższe nie może nastąpić również w oparciu o oświadczenie/zeznania mieszkańców wsi, 
które wskazują jedynie okoliczności faktyczne, a nie prawne. Poza tym kluczowe znaczenie w sprawie ma protokół 
załączony do opracowania nr P.1418.2019.61, który poświadcza że na terenie wsi Chylice nie znajdowały się 
nieruchomości mienia gromadzkiego.

Organ nie przeprowadził w toku prowadzonego postępowania rozprawy administracyjnej, gdyż informacje, 
które mógł pozyskać w trakcie rozprawy otrzymał w trakcie przesłuchania świadków. strony postępowania 
zostały poinformowane o przesłuchaniu w zawiadomieniu z dnia 16 maja 2017 r., zgodnie z art. 8 ust. 6 ustawy  
o zagospodarowaniu wspólnot gruntowych przez ogłoszenie, co umożliwia udział w przesłuchaniach wszystkich 
zainteresowanych. 

Wobec powyższego stanu prawnego i faktycznego należy stwierdzić jak w sentencji.
Pouczenie

Od decyzji służy prawo wniesienia odwołania do Wojewody Mazowieckiego (pl. Bankowy 3/5, 00-950 War-
szawa) za pośrednictwem starosty Piaseczyńskiego, w terminie 14 dni od dnia jej doręczenia.

starosta Piaseczyński

GEK.6621.340.2017.JN Piaseczno, dnia 14 marca 2019 r.

DECYZJA NR 92/2019

Pole pow. 
działki  

[ha]

Pole pow. 
działki  

[ha]

Rodzaj  
użytku  
i klasa

Rodzaj  
użytku  
i klasa

Pole pow. 
użytków
i klas [ha]

Pole pow. 
użytków
i klas [ha]

0,16 dr 0,16 0,2000 dr  0,2000

Nr 
działki

143

Nr 
działki

143

Nomenklatura 
prawna

Grunt  
niehipotekowany

stan dotychczasowy stan nowy
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DAM PRACĘ 
MŁODYCH DO PRZYUCZENIA PRZY PRO-
DUKCJI I NA MAGAZYNIE W PIASECZNIE. 
GODZINY PRACY 08.00-16.00, SOBOTY, 
NIEDZIELE WOLNE. TEL. 509-045-212, 
KONTAKT@AQUA-TECH.COM.PL
PRACA W OCHRONIE PRUSZKÓW  
poszukujemy osób z orzeczeniem  
o niepełnosprawności do pracy przy 
ochronie małej budowy w Pruszkowie. 
Nie wymagamy doświadczenia.  
Dobre warunki pracy. Tel. 577 303 512
babIK sKp praca na myjni  
automatycznej. Nie wymagane  
doświadczenie ale zaangażowanie  
oraz umiejętność obsługi klienta.  
sękocin nowy lub wilanów.  
Tel 662021324 
Firma budowlana o ugruntowanej pozycji 
na rynku budowlanym zatrudni murarzy 
oraz pomocników. tel; 881653821
pracowników do ekip serwis wentylacji  
- bez doświadczenia tel. 601 923 395
Pracownik fizyczny-magazyn rusztowań 
Konstancin Jeziorna tel.502 782 558
Mechanika Samochodowego na stałe, 
piaseczno. tel-515 010 312
Pilnie zatrudnię pomoc nauczyciela 
do przedszkola w Łazach koło  
Magdalenki: kontakt tel. 506-12-52-82, 
przedszkolefantazja@interia.pl
Pracownik magazynu – Praca dla  
każdego! zapewniamy stałą umowę,  
atrakcyjne wynagrodzenie, benefity  
pozapłacowe oraz obiady na miejscu  
w pracy – chlebnia ul. logistyczna  
– dzwoń 501-513-889
Zatrudnię kucharza w Konstancinie-
-Jeziorna. 600-250-437 
Elektryka i pomocnika. Tel-601 267 941
Szukasz pracy? zapraszamy do nas  
na produkcję  – oferta stała  
lub dodatkowa - 725 258 529

poszukuję niani „au pair” do dzieci  
w wieku 6,9 i 12 lat w spokojnej  

dzielnicy Londynu. Praca w pon.-piat.  
w godzinach 15:00-20:00  

oraz 1 wieczór w tygodniu w zamian  
za zakwaterowanie, wyżywienie  
oraz cotygodniowe kieszonkowe.  

wolne weekendy. doskonała okazja  
do nauki języka i zwiedzania.  

Możliwość dorobienia w lokalnych  
kawiarniach i pubach. zapraszam!  

Tel. 602-612-302 
opiekunka Seniorów w Niemczech  
- legalna praca, pełna organizacja  
wyjazdu. Akceptujemy język na poziomie 
podstawowym i organizujemy kursy 
niemieckiego od podstaw w Warszawie. 
Tel. 506 289 039, 501 356 229,  
promedica24
Zatrudnię fryzjerkę (szkolenia) lub pod-
najmę stanowisko, tel. 501 143 827
Zatrudnię pracowników do masarni  
i do przyuczenia, tel. 606 259 458
Ślusarza, spawacza, tel. 502 213 724
Ekspedientkę, Zalesie Dolne,  
Wólka Kozodawska, tel. 508 288 773
pracowników budowlanych,  
tel. 502 380 635 
Stolarza, pomocnika stolarza,  
tel. 501 21 29 37

USŁUGI 
Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki. 
Tel.604 489 255 www.purterm.pl
AUTOMATYKA, NAPĘDY DO BRAM 
-PRZESUWNYCH, GARAŻOWYCH,  
DWUSKRZYDŁOWYCH. SPRZEDAŻ, 
MONTAŻ I SERWIS. TEL- 790 331 339
usługi Koparkami, roboty ziemne 
504501605  

pracownia Tapicerska  
tel.502-908-661 www.tapicer-wolka.pl 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel-502 093 588, 22 756 57 63 
Anteny TV, SAT. Konfiguracja i naprawa 
sprzętu RTV zadzwoń 501 700 315
postawiłeś dom, szukasz elektryka 
dzwoń- 600 344 271 
Docieplanie Budynków. Solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572
Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26
PRANIE-CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30
Usługi remontowe kompleksowo,  
malowanie elewacji tel: 515 144 294
ALARMY, KAMERY, DOMOFONY.  
600 421 203
Glazura, terakota samodzielnie.  
Tel-694 126 583
docieplanie budynków  
795 96 96 96 
Oczyszczanie działek, ogrodnicze  
519 874 891
Kominiarz tel. 500 214 632
Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998
przeprowadzki tel. 505 591 721
Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352
Glazura, gres, spieki 601 21 94 82
Elektryk, tel-666 890 886
Studnie tel: 601 231 836
Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. parapety wew i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223
Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480

Naprawa, krycie dachów,  
tel. 511 928 895 

Hydrauliczne, gazowe, uprawnienia,  
tel. 501 299 360 
Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581 
Cyklinowanie, tel. 787 726 963
Wykończenia wnętrz, tel. 787 726 963
Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907
Naprawa pralek, tel. 602 322 951
Tynki, wylewki, piana pur,  
tel. 668 327 588
Cyklinowanie, tel. 787 726 963
Malowanie, szpachlowanie,  
tel. 696 269 184
Anteny, serwis, montaż, gwarancja,  
tel 883 434 737   

KUPIĘ 
Fabia 2 2008 kupię oparcie siedzenia  
tylnego, kompletne zagłówki i pasy.  
Tel-696 44 30 65
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418

KUPIĘ CZARNE PŁYTY I KASETY MUZYCZ-
NE TEL. 501 781 933

SPRZEDAM 
Sosna opałowa, tel. 791 394 791

AUTO-MOTO KUPIĘ
Skup Aut Gotówka do ręki  

tel. 502 467 070 
skup aut, wszystkie marki.  
Tel-512 391 270 
Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692
Skup Aut Najwyższe Ceny 503901642
Auto skup, tel. 513 323 123 

AUTO-MOTO SPRZEDAM 
opel Frontera 1998, silnik 2,5 TDS po ka-
pitalnym remoncie, tel. 601 870 594

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ
Kupię mieszkanie / kawalerkę (od 18 - do 
40 m2) - w każdym stanie technicznym 
i prawnym, może być do remontu, po 
spadkowe, zadłużone, komornik, bezpo-
średnio - za gotówkę tel. 575-969-758

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
2 pokoje z kuchnią i łazienką  
w Chylicach tel. 601 32 25 52 
Kwatery pracownicze Nadarzyn  
Pruszków Warszawa tel: 570 61 15 94 
Faktury Vat
Do wynajęcia lokale usługowo- 
-handlowe 95 m kw. i 55 m kw.  
w Chyliczkach tel. 600 284 250
Pawilon 28m2 \”Pod Kopułą”\  
Szkolna 13c paw.18a 509 86 72 38
Kawalerkę w Górze Kalwarii,  
ul. Chopina. Tel-501 604 228
Wynajmę halę 1000 m2 lub inne  
propozycje, Prażmów, tel. 602 77 03 61
Magazyny w Antoninowie,  
ochrona całodobowa, tel. 604 470 270, 
604 470 370

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM 
Działka z zabudowaniami o pow. 
1800m2+ media. Czarny Las koło Góry 
Kalwarii. Tel-669 604 446
Działkę budowlaną 3900m2 w Górze 
Kalwarii w atrakcyjnym położeniu  
i cenie. Tel-608 455 102
Działkę 1800m2, 30 zł metr, rolną 1ha, 
10 km od Góry Kalwarii. Tel-695 677 434

Sprzedam mieszkanie 3-pok. 47 m2  
+ miejsce parkingowe w Piasecznie,  

bezpośrednio tel. 501 156 766  
– Agencjom dziękuję. 

Nowy dom 144m, działka 1100m,  
Zalesie Górne/Ustanów, 502-344-309
Działkę budowlaną 808m2, Góra  
Kalwaria tel. 504 195 223
Działki budowlane 800 - 1200 m2  
Prażmów, tel. 602 77 03 61     

NAUKA 
Matematyka tel. 664 438 144

ZDROWIE 
psychoterapia Góra Kalwaria  
660 565 007  
www.psychoterapiagorakalwaria.pl, 
1-konsultacja bezpłatna
leczenie pijawkami, runów  
ul. solidarności 49, tel-516 172 275 
Dom opieki piaseczno, tel. 601 870 594   

FINANSE  
Pożyczki pozabankowe. Certyfikat KNF 
690-016-555     

RÓŻNE  
Szukam partnerki na trwający kurs tańca 
towarzyskiego. Moje dane: 35l, 176cm, 
szczupły. Tel: 572-804-786

OGłOSZENIA

starosta Piaseczyński działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami 
(t.j. Dz. U. z 2018 r., poz. 2204, 2348) informuje, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie starostwa w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14,  
na stronie internetowej www.piaseczno.pl, zamieszczony został wykaz nieruchomości skarbu Państwa przeznaczonych do oddania 
w dzierżawę na okres 3 lat, dot. części dz. Ew. nr 1/166 z obrębu Linin ii m. Góra Kalwaria o łącznej powierzchni 0,1152 ha.

Wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres 21 dni, tj. od dnia 20.03.2019 r. do dnia 10.04.2019 r. 

starosta Piaseczyński
Ksawery Gut
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Wymarłe popołudniami 
dzielnice biznesowe 
odchodzą w Polsce i europie 
w zapomnienie. Czy uda 
się stworzyć w Piasecznie 
atrakcyjne miejsce dla biznesu? 
O tym rozmawiali w czwartek 
przedsiębiorcy z burmistrzami 
Piaseczna.    

P rezes firmy Dacpol Sp. z o.o. zor-
ganizował spotkanie dla przedsię-

biorców z terenu, gdzie znajdują się 
m.in. lamina i dawny Polkolor. 

Miejsce to postrzegane jest jako 
teren przemysłowy, jednak znajduje 
się tam kilkaset podmiotów gospodar-
czych, które niekoniecznie mają zwią-
zek z przemysłem. Odpowiedniejszą 
więc nazwą będzie teren biznesowy. 
Jednak ten 200-hektarowy teren nie 
wygląda zachęcająco dla biznesu. 

Przedsiębiorcy z tego terenu spot-
kali się w nowym budynku firmy Dacpol 
wraz z burmistrzem Danielem Putkie-
wiczem i wiceburmistrzem Robertem 
Widzem. 

– My przedsiębiorcy jesteśmy pew-
ną rodziną, która kształtuje ten teren – 
powiedział adam Sitnik, prezes Dacpol 
Sp. z o.o. – My zaczynaliśmy od garażu, 

teraz mamy ten piękny budynek z sala-
mi konferencyjnymi, biurami, na dole 
znajduje się produkcja. 

Dacpol to dobry przykład poten-
cjału, który drzemie na tym terenie. to 
producent  podzespołów do energo-
elektroniki, automatyki przemysłowej, 
elektroniki, energetyki, elektrotechniki. 

Powstał w 1992 roku. Firma zaczynała 
od skromnego budynku, teraz posiada 
nowoczesny biurowiec i zatrudnia po-
nad 100 pracowników. Jest wielokrot-
nym laureatem Diamentów Forbesa i 
Gazeli Pulsu Biznesu. 

Doskonale prosperujących firm jest 
tu dużo więcej, chociaż na pierwszy rzut 
oka teren przypomina raczej niedostęp-
ny i wymarły. Wielu mieszkańców Pia-
seczna nie wie, że tętni tam życie, prob-
lem jednak w tym, że tętni ono tylko do 
godz. 16.00.

inwestorzy dzisiaj zupełnie inaczej 
planują biznesowe kwartały. Powsta-
ją raczej nowoczesne dzielnice wielo-

funkcyjne niż tereny przeznaczone tylko  
do pełnienia jednej roli. Po pracy można 
w nich dalej przebywać, zrelaksować 
się, ponieważ pełnią też funkcję kultu-
ralną. 

– W planowaniu przestrzennym 
popularne było strefowanie, czyli 
podział miasta na strefy mieszkalne  
czy biznesowe. Od tego się teraz od-
chodzi. Na Służewcu, gdzie powstały 
kwartały biurowców, już powstają zie-
lone miejsca przyjazne dla pracowni-
ków, ale także otwarte dla wszystkich, 
a w pobliżu mieszkalne bloki – mówił 
Robert Widz. – Dzisiaj widzimy zupeł-
nie inny sposób budowania. to wynika  
z oczekiwań pracowników. Firmy po-
trzebują wykwalifikowanych pracow-
ników, których już nie interesuje biurko 
w baraku. Nie chcemy zamieniać tych 
hal na mieszkaniówkę, ale chcemy żeby 
znalazły się tu budynki wielofunkcyjne, 
z usługami, kawiarniami. Żeby znalazło 
się miejsce na atrakcyjną przestrzeń 
publiczną. Żeby nie był to zamknięty 
kwartał ze szlabanem.

Daniel Putkiewicz wskazał nato-
miast, że priorytetem jest tworzenie 
dla mieszkańców Piaseczna miejsc 
pracy, aby jak najwięcej z nich mogło 
znaleźć zatrudnienie w mieście, w któ-
rym mieszkają. 

aby to się udało, konieczna jest 
zmiana planu zagospodarowania prze-
strzennego, umożliwiająca chociażby 
zwiększenie wysokość budynków do 21 
czy 25 metrów. Dzięki temu inwestoro-
wi będzie się opłacało budować. Górne 
kondygnacje mógłby nawet przezna-
czyć na mieszkania. 

Urząd chce również poprawić we-
wnętrzną komunikację, zbudować m.in. 
ulicę elektroniczną; jest w trakcie roz-
mów z właścicielem kolejowej linii sie-
kierkowskiej, gdyż konieczne jest tam 
wykonanie przejazdu. 

Czy dawny przemysłowy teren za-
cznie kiedyś tętnić miejskim rytmem? 
Na tym zależy zarówno przedsiębior-
com, jak i urzędowi; powinno także 
wszystkim mieszkańcom, bo to z tych 
firm od ponad 20 lat płyną do budżetu 
miasta ogromne podatki. 

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Zmienić dzielnicę przemysłową

Czy dzielnica przemysłowa Piaseczna stanie się dzielnicą wielofunkcyjną?

Wielu mieszkańców 
Piaseczna nie wie,  
że tętni tam życie, 

problem jednak w tym, 
że tętni do 16.00

R E K L A M A


